
«�асіретті 	а
тар» о	иа-
лары 	аза	 еліне сын болды. 
�ділетті
 �ріне, шын ды	 ты
 
шы
ына �мтылан м�
-на ласы 
мол 	аймана халы	ты 	ал	ан 
етіп, залым к�штер з�лым ние-
тін іске асыруа ты  рыс ты. �а ла-
ларды 	ират ты, 	арсы кездес-
кен ді жай ратты, 	ан т�кті, елді 
�рейге б�кті. �аза	станы мыз-
ды
 бейбіт аспа нын 	ара б�лт 
тор лады. Елдік пен тәуелсіз-
дікке тірек болан ас	аралы 
арман, асыл м� раттар адыра 
	аландай болды. 
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ЫНТЫМАҚТАСТЫҚТЫҢ 
ЖАҢА КЕЗЕҢІ

Мәскеуге ж�мыс сапарымен баран 
�аза	стан Президенті �асым-Жомарт То	аев 
Ресей Президенті Владимир Путинмен 
келісс�з ж�ргізді. Б�л туралы А	орданы
 
баспас�з 	ызметі хабарлады. 

Мемлекет басшылары екіжақты қатынастар дың 
перспективаларын және аймақтық деңгейдегі 
ықпалдастықтың �зекті мәселелерін талқылады.

Қазақстан Президенті Мәскеуге сапармен келуге 
шақырғаны және дәстүрлі түрде қонақжайлылық 
к�рсеткені үшін Ресей к�шбасшысына ризашылығын 
білдірді.

– Владимир Владимирович, ең алдымен Мәскеуге 
сапармен келуге шақырғаныңыз үшін алғыс айтамын. 
Шын мәнінде, бұл Жаңа жылдан кейінгі, �кінішке 
қарай елімізде болған қаңтардағы қайғылы оқиғалар-
дан кейінгі алғашқы сапарым. Бұл еліміздің конс-
титуциялық құрылысына нұқсан келтіріп, мемле-
кеттік т�ңкеріс жасау мақсатымен Қазақстанға ша-
буыл жасаған халықаралық лаңкестер мен бұзақы-
лардың мұқият дайындаған операциясы болды. Қазір 
тергеп-тексеру жұмыстары жүргізіліп жатыр. 
Алғашқы нәтижелері де бар. 1кінішке қарай, құрбан 
болғандардың саны �те к�п. Бұл менің де жаныма 
батады. Қаза болғандардың жақындары мен туыс-
тарына к�ңіл айттым. 2рбір жағдай жіті тексеріледі. 
Кінәлілер анықталып, жауапқа тартылады. Елімізге 
бітімгерлік күштерін жіберу ж�ніндегі Қазақстанның 
үндеуіне жылы әрі іскерлікпен қарағаныңыз үшін 
Сізге тағы да ризашылығымды білдіремін. Бі-
тімгерлік контингент стратегиялық нысандарды 
күзету тұр ғы сынан �те маңызды р�л атқарды, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Владимир Путин қаңтардағы қайғылы оқиғаларға 
қатысты �зінің пікірін білдірді.

– Қазақстанды ел ішіндегі күрделі жағдайды 
пайдаланған қандай да бір халықаралық бүлікшілердің 
құрбаны болды десек, артық айтқандық емес. Ресей 
Ұжымдық қауіпсіздік туралы шарт ұйымына мүше 
мемлекеттің бірі ретінде Шарттың 4-бабына сәйкес, 
Қазақстанға к�мек қолын созды. Дегенмен Қазақстан 
басшылығы негізгі р�л атқарды, сондай-ақ �здерінің 
ісіне, антына және халқына адал құқық қорғау 
органдары мен қарулы күштер �здеріне жүктелген 
міндетті орындады. Осы оқиғалар кезінде қираған 
нысандарды қалпына келтіру үшін к�п күш жұмсау 

қажет екенін де білемін. Бірақ Қазақстан Сіздің 
табандылығыңыздың арқасында нық тұр және Сіздің 
басшылығыңызбен белсенді дамуда, – деді Ресей 
Президенті.

Президенттер екі ел арасындағы жан-жақты 
байланыстардың табысты дамуын жоғары бағалап, 
саяси, экономикалық, сауда, инвестициялық және 
мәдени-гуманитарлық қарым-қатынастарды терең-
детуге екі тараптың да мүдделі екенін айтты.

– Алдағы келісс�з барысында Қазақстанның және 
екі елдің де стратегиялық мүдделерін қамтитын 
бірқатар �зекті мәселе бойынша пікір алмасуды жос-
парлап отырмыз. Маңызды келісімге қол қойылды. 
Жалпы, саяси ерік-жігер бар, �зара стратегиялық, 
одақтастық қарым-қатынастар бойынша нақты 
нәтижеге қол жеткіземіз деп ойлаймын. Бұдан бұрын 
да Қазақстан мен Ресейдің Құдай қосқан к�рші 
екенін айтқанбыз. 2лемдегі ең ұзын құрлықтық ше-
кара да бізге тиесілі. Елдеріміз арасында достық пен 
ынтымақтастықтан басқа қарым-қатынас болуы 
мүмкін емес, – деді Қазақстан Президенті.

Ресей басшысы екі ел арасындағы экономикалық 
ықпалдастықты арттыруға ниетті екенін мәлімдеді.

– Ресей Қазақстанның ірі сауда-экономикалық 
серіктесі екеніне қуаныштымын. Халықаралық 
алаңдарда да тығыз ынтымақтастық орнатқанбыз, 
бұрынғы кеңестік кеңістіктен тыс ірі халықаралық 
ұйымдарда да ықпалдастығымыз бар. Биыл диплома-
тиялық қатынастарды орнатқанымызға – 30 жыл. 
Бірқатар к�лемді іс-шара �ткізу к�зделіп отыр. Олар 
біздің іскерлік, гуманитарлық байланыстарымызға 
пайдалы болатынына сенімдімін. Ғарыш, энергетика, 
машина жасау салаларындағы ірі жобалар бойынша 
бірлесіп атқаратын жұмыс к�п, – деді Владимир 
Путин.

Қазақстан мен Ресей басшыларының кездесуі 
барысында білім беру саласындағы ынтымақтастыққа 
баса мән берілді. Инженерлік-техникалық саладағы 
жоғары білікті мамандардың тапшылығына байла-
нысты Қазақстанда Ресейдің жетекші жоғары оқу 
орындарының филиалдарын ашу және «Болашақ» 
бағдарламасы аясында Ресейде мамандар әзірлеу 
ж�нінде уағдаластыққа қол жеткізілді.

Келісс�з қорытындысы бойынша білім беру, 
теміржол, цифрландыру, ғарышты игеру және атом 
энергетикасы салалары бойынша мамандар даярлауға 
қатысты бірқатар құжатқа қол қойылды.

Үкіметаралық байланыстарға 
назар аударды 

Парламент дипломатиясы 
ерекше рөл атқарады 

Стратегиялық серіктестіктің 
жарқын үлгісі 

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То	аев 0збекстан Республикасыны
 Олий Мәжілісі 
За
 шыару палатасыны
 т�раасы Нурдинжон Исмоиловты 	абылдады. Б�л туралы 
А	орданы
 баспас�з 	ызметі хабарлады. 

Екіжа	ты келісс�зді
 	орытындысы бойынша �асым-Жомарт То	аев пен Владимир Путин 
б�	аралы	 а	парат 	�ралдарыны
 �кілдері �шін бірлескен мәлімдеме жасады. Б�л туралы 
А	орданы
 баспас�з 	ызметі хабарлады. 

Президент �асым-Жомарт То	аев Ресей 
5кіметіні
 т�ра асы Михаил Мишустинмен кез-
десті. Б�л туралы А	орда ны
 баспас�з 	ызметі 
хабар лады. 

Кездесу барысында Қазақстан мен Ресей прези-
денттерінің бүгінгі келісс�здерінің қорытындысы бо-
йын ша қол жеткізілген уағдалас тықтарды жүзеге асыру 
мәселелері талқыланды.

– Елдеріміз арасындағы страте гиялық серіктестік 
пен шынайы одақ тастық қатынастарды ілгері лету үшін 
к�п жұмыс істеу керек. Бар күш-жігерді күн тәртібіне 
енгі зілген мәселелер бойынша нақты нә тижелерге қол 
жеткізу үшін жұм сау қажет, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.

Мемлекет басшысы Қазақстан ның жаңа Үкіметімен 
жүйелі жұмыс істеудің маңызды екенін атап �тті.

– Сіздердің �кілдеріңіз бен Қа зақстанның жаңа 
Үкіметі арасын дағы байланыстарға тың серпін бергім 
келеді. Қарым-қатынастар Ресей Үкіметімен арадағы 
іскерлік, белсенділік және �те тығыз байла ныстарды 
жалғастыруға бағытталуы керек, – деді Президент.

Оның айтуынша, Қазақстан мен Ресейдің Камаз, 
Сибур және басқа да жетекші компанияларының 
қатысуымен жүзеге асырылып жат қан стратегиялық 
сипаты зор маңыз ды бірлескен жобалары бар. Бұл 
жобалар �ндірістік кооперация ны кеңейтуге, жаңа 
жұмыс орында рын ашуға, екі елдің �неркәсіптік және 
технологиялық әлеуетін кү шей туге бағытталған. 
Сонымен қатар Қазақстан тарапы Еуразиялық эконо-
микалық одақ аясында тығыз ықпалдастық орнатуға 
ниетті.  

1з кезегінде Михаил Мишустин екі ел арасындағы 
достық пен ын тымақтастықты дамыту үшін Қасым-
Жомарт Тоқаевтың Мәс кеуге жасаған сапарының 
маңызы зор екенін атап �тті.

– Ресей Федерациясының Үкіметі жоғары деңгейде 
қол жет кізілген уағдаластықтарды орындау үшін бар-
лық қажетті шараны қабылдайтынын мәлімдей мін, – 
деді Михаил Мишустин.

Кездесу соңында Қазақстан Президенті эконо-
микалық кооперацияның мемлекеттеріміз арасындағы 
ынтымақтастықтың стратегиялық мақсатына сай 
келетініне сенім білдірді.

Мемлекет басшысы мейманға 
ілтипат білдіре отырып, елдеріміз 
достық пен тату к�ршілікке, ор тақ 
мәдени құндылықтарға не гіз-
делген, мемлекетаралық ын ты-
мақ тастықтың үлгісі болатын 
берік әрі үйлесімді қатынастарды 
орнатқанын атап �тті.

Қазақстан Президенті �ткен 
жылдың желтоқсан айында 
Шавкат Мирзиёевтің елімізге 

жаса ған мем лекеттік сапарын 
жоғары ба ғалады. Сол сапар қазақ-
�збек ын ты мақ тастығын одақтас-
тық дең гейіне к�теруге негіз бол-
ған.

– 1збекстан – Қазақстан үшін 
бауырлас, серіктес ел. Сондықтан 
екі ел арасындағы �зара қарым-
қатынастарды дамытуға баса мән 
береміз. Біздің одақтас қатынас-
тарымыз кең ауқымды және сая-

си, сауда-эко номикалық, мәдени-
гу ма нитарлық байланыстар ды 
қам  тиды. Осы ретте парламент 
дип ломатиясы ерекше р�л атқара-
ды, – деді Мемлекет басшысы.

1з кезегінде Нурдинжон 
И с м о и л о в  Қ а с ы м - Ж о м а р т 
Тоқаевқа кездесуге уақыт б�лгені 
үшін алғыс білдіріп, 1збекстан 
Президентінің ізгі тілегі мен сәле-
мін жеткізді.

Қазақстан Президенті �з с�-
зінде Мәскеуге сапармен келуге 
шақырғаны үшін Владимир 
Путинге ризашылығын білдірді.

– Келісс�з �те мазмұнды және 
тиімді болды. Осы мүмкіндікті 
пай далана отырып, бүгінгі келіс-
с�зге к�ңілім толатынын айтқым 
келеді. Биыл мемлекеттеріміз үшін 
атаулы жыл болмақ. Елдеріміз 
арасындағы дипломатиялық қаты-
нас тардың 30 жылдығын атап 
�те міз. Осы уақыт ішінде достық-
қа, ортақ тарихқа және халықтары-
мыздың ментальдық тұрғыдан 
жақындығына сүйене отырып, 
мемлекетаралық ынтымақтас тық-
тың үлгісін қалыптастырдық. 
Тиімді саяси диалогтің арқасында 
барлық бағыт бойынша зор же-
тістіктерге қол жеткізд ік. Біздің 
құрлықтағы шекарамыз – әлемдегі 
ең ұзын шекара. Бұл бүкіл халық-
аралық қоғамдастыққа нағыз тату 
к�ршіліктің, сенімді одақтастық 
пен стратегиялық серіктестіктің 
жарқын үлгісін к�рсетіп отыр, – 
деді Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев �те 
мазмұнды және жемісті келісс�з 
жүргізілгенін мәлімдеді. Екі ел 
басшылары қазіргі қазақ-орыс 
мәселелерін ашық әрі �зара сенім 
негізінде талқылады.

– Елдеріміз арасындағы жан-
жақты байланыстардың жоғары 
деңгейдегі табысты дамуына к�ңі-
ліміз толатынын атап �ттік. 1зара 
тиімді ынтымақтастықтың зор 
әлеуетін ескере отырып, саяси, 
эко номикалық, инвестициялық 
және мәдени-гуманитарлық 
қарым-қатынастарды тереңдетуге 
ниет ті екенімізді нақтыладық. Біз 
�зара сауда-саттықтың оң қарқы-
нын сақтауға уағдаластық. Пан-
демия шараларына қарамастан, 
жоғары нәтижеге қол жеткізілді. 
Был тыр тауар айналымы 21 мил-

лиард доллардан асты, – деді 
Қа зақстан Президенті.

Қ.Тоқаевтың айтуынша, Ресей 
компаниялары Қазақстан эконо-
ми касындағы же тек ші инвестор-
лардың бестігіне кіреді және олар-
дың салған қар жы ларының жалпы 
к�лемі 17 мил лиард доллардан 
аса ды. Елі мізде шетелдік капитал-
дың үлесі бар әрбір үшінші кә-
сіпорын Ресей ком панияларының 
қатысуымен құрылған. Олардың 
ортақ инвес тициялық портфелі 
барлық саланы қамтыды.

(Жалғасы 2-бетте)

4-5

Елдігіміз сынға түскен
«қасіретті қаңтар»

Тағы бір кәсіпорын 
көлді ластай бастады  

К�лемі жаынан әлемде 13-орында т�ран Бал	аш к�ліні
 жадайы жыл сайын нашарлап 
барады. Мамандар оны
  ластану де
гейі артып, табаны батпа	танып, айдыны зауыт 
	алды	тарымен улананын айтады. Жа	ында таы шу шы	ты. Б�л жолы «Бал	аш 	аласыны
 
кәріз суы к�лге  	�йылып жатыр» деп т�рындар дабыл 	а	ты. 

ТҰРҒЫНДАР 
ШАҒЫМ АЙТТЫ

Қазір лас су басқан жерді эко-
логтер тексеруге кіріскен. Балқаш 
қаласының кәріз суы жиналатын 
жер Шашубай кентінің маңында 
орналасқан. Тұрғындар лас су 
құйылатын шұңқырдың арнасы нан 
асқанын осыдан бірнеше күн бұ-
рын айтыпты. Алайда қозғалған 
жан болмаған. Қазір далаға жайыл-

ған кәріз суы Балқаш к�ліне жет-
кен. Ақтоғай ауданы әкімдігінің 
�кілдері  осы жерге барып, мәсе-
ленің анық-қанығына к�з жеткізді. 
Аталған ау мақты экологтер тек-
серіп, Бал қаш қаласының кәріз 
жүйесіне ие лік ететін «Балқаш Су» 
мекеме сін жауапқа тартады деп 
сендіріп отыр. 

– Кәріз жүйесі туралы түскен 
бейнежазба бойынша комиссия 

құрылып, комиссияны �зім бас-
тап, Тоқырауын полиция бас-
шысы, коммуналдық салалармен 
бірігіп, тиісті орынға бардық. Ол 
жерде кәріз жүйесі ағып жатқаны 
анықталды. Біздің тарапымыздан 
Қарағанды Экологиялық депар-
таментіне тиісті шара қолдануға 
хат жазылды, – деген еді бірер күн 
бұрын Шашубай кентінің әкімі 
Данияр Серіков. 

Кеше бұл жағдайдың қалай 
ше шілгені туралы білейік деп 
Данияр Серіковке арнайы қоңы-
рау шалдық. 

– Иә, Экология департа мен-
тінен арнайы мамандар келіп, 
судан сынама алып кетті. Алдымен 
қайдан келген су, оның құрамында 
не бар? Осыны анықтайды. Одан 
кейін Балқаш қаласындағы құзыр-
лы орындарға жібереді. Бізге сосын 
нақты жауабы келеді. Енді соның 
нәтижесін күтіп отырмыз. 2зірге 
бұл туралы нақты айтарым осы, – 
деді кент әкімі.

(Жалғасы 7-бетте)



(Басы 1-бетте)
– Біз �ндіріс кооперациясын кеңей-

тудің перспективаларын егжей-тегжейлі 
талқыладық. Бұл бағытта елдеріміз қазірдің 
�зінде 13 ірі жобаны іске асырды. Бүгінде 
құны 2,5 миллиард доллардан асатын 8 
жоба жүзеге асырылып жатыр. Бұдан 
б�лек,  инвестициялық құны шамамен 1,5 
миллиард доллар болатын тағы 11 жоба 
әзір ленуде. Келісс�з кезінде құрметті Вла-
димир Владимировичке бұл жобалардың 
бәрі менің жеке бақылауымда екенін айт-
тым. Олардың бәрі жаңа жұмыс орында-
рын ашуға, елдеріміздің �неркәсіп және 
техно логиялық әлеуетін нығайтуға бағыт-
тал ған. )ңіраралық ынтымақтастықтың да 
пайдасы зор. Екі ел арасындағы сауда 
айна лымының  шамамен 70 пайызын �ңір-
леріміз арасындағы �зара тиімді сауда-
саттықтың үлесі құрайды, – деді Мемлекет 
басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстан мен 
Ресей арасындағы табысты серіктестіктің 
жаңа инновациялық �сім нүктелері есебі-
нен кеңейіп отырғанын атап �тті. Бүгін 

цифрландыру, ғарышты игеру сияқты 
�зекті мәселелер мен атом энергетикасы 
саласында мамандар даярлау бойынша 
елдеріміздің ілгерілеуіне мүмкіндік беретін 
бірқатар құжатқа қол қойылды.

 – Қазақстанда инженерлік-техника-
лық сала бойынша жоғары білікті маман-
дардың қажеттігін ескере отырып, білім 
беру саласындағы ынтымақтастыққа ерек-
ше мән берілді. Келісс�з барысында Вла-
димир Владимировичке Қазақстанда 
Ресейдің жетекші жоғары оқу орын-
дарының филиалдарын ашуға келіскені 
үшін ризашылығымды білдірдім. Бұл 
қадам еліміздің білім беру саласын дамы-
туға сүбелі үлес қосады деп ойлаймын, – 
деді Қазақстан Президенті.

Қасым-Жомарт Тоқаев екі тараптың да 
халықаралық бастамаларды ілгерілетуге 
�зара қолдау к�рсететінін мәлімдеді. Мем-
лекет басшысының айтуынша, Қазақстан 
халықаралық EXPO к�рмесін 2030 жылы 
Мәскеуде �ткізу бастамасын қолдайды.

Қазақстан Президенті Ресей Феде-
рациясының аймақтағы тұрақтылық пен 

қауіпсіздікті қамтамасыз ету ісіндегі р�лін 
жоғары бағалады. Қасым-Жомарт Тоқаев 
Еуразия кеңістігіндегі қауіпсіздіктің 
тұтастығына қатысты Ресейдің ұстанымын 
қолдады. Аталған құжат 2010 жылы ЕҚЫҰ-
ның Астана форумында қол қойылған 
Декларацияда бекітілгенін еске салды.

– Қазіргі әлемде басқа мемлекеттердің 
қауіпсіздігіне залал келтіре отырып, �з 
қауіпсіздігін қамтамасыз ету мүмкін емес 
және тиімсіз екенімен келісеміз. Сон дық тан 
халықаралық ауқымдағы қауіпсіздікке 
қатысты Ресей Федерациясының ұсы-
ныстары табысты дипломатиялық келісс�з 
�ткізуге жақсы негіз болады. Келісс�здердің 
тек с�з үшін емес,  нәтижеге қол жеткізу үшін 
жүргізілгенін қалаймыз. Түптеп келгенде 
«жақсы жанжалдан, жаман болса да бітім 
артық», – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент с�зін қорытындылай келе, 
�ткізілген келісс�зге к�ңілі толатынын 
атап �тіп, қонақжайлылық к�рсеткені 
үшін Ресей тарапына ризашылығын біл-
дірді.
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Құқық қорғау қызметін 
жетілдіру кезек күттірмейді

АҚШ-та есепшоты 
барлар да 
салықтан құтылмайды

Е.Қошанов Үкіметтің кеңей тілген отырысында 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев осы 
уақытқа дейін қордаланған проблемаларға қатысты 
ащы сын айта отырып, нақты міндеттер жүктегенін 
атап �тті. 

– Ол міндеттің ең бастысы – еліміздің эко-
номикалық әлеуетін қалпына келтіріп, халықтың 
табысын, әл-ауқатын арттыру. Осы мақсатқа жету 
үшін Президент жұрттың бизнеспен айналысуына 
тең жағдай жасау, еңбек етуге қолайлы жұмыс орын-
дарын ашу, тұрғын үй, денсаулық мәселелерін 
шешу, инфляцияны ауыздықтау, қосымша қаражат 
к�здерін қарастыру, шағын және орта кәсіпкерлікті 
дамыту сияқты басқа да бірқатар басым бағытты 
атап айтып, шынайы нәтижеге жетудің жолдарын 
к�рсетті, – деді. 

Отырыс барысында депутаттар «Қазақстан 
Республикасының кейбір заңнамалық актілеріне 
құқық қорғау қызметін �ткеру тәртібін жетілдіру 
мәселелері бойынша �згерістер мен толықтырулар 
енгізу туралы» заң жобасын бірінші оқылымда 
мақұлдады. Мәжілістің Заңнама және сот-құқықтық 
реформа комитетінің қорытындысында к�рсетілген  
заң жобасының негізгі мақсаты – құқық қорғау 
қызметі туралы заңнаманы одан әрі жетілдіру, оның 
ішінде тікелей қолданылатын нормаларды 
қолдануды кеңейту, ведомстволық бағынысты рет-
теуді қысқарту, құқық қолдану практикасында 
туындаған құқықтық олқылықтар мен коллизия-
ларды жою. Заң жобасы құқық қорғау қызметіне 

кіруге, оны �ткеруге және тоқтатуға байланысты 
мәселелерді реттеуге бағытталған. Құжаттың 
бірқатар нормасы құқық қорғау органдарының 
қызметкерлерін материалдық қамтамасыз ету және 
әлеуметтік қорғау, оның ішінде құқық қорғау 
о р г а н д а р ы н ы ң  б ұ р ы н ғ ы  қ ы з м е т к е р л е р і н 
зейнетақымен қамсыздандыру мәселелеріне 
арналған. Кадрлық процестерді біріздендіру және 
құқық қорғау қызметін ұйымдастыру тәсілдерінің 
тұтастығын қамтамасыз ету ұсынылады.

Депутаттар «Мемлекеттік қызмет туралы» заңда 
к�зделген тәртіппен құқық қорғау қызметіне 
кандидаттарға тестілеу �ткізуді де ұсынды. Тәртіптік 
теріс қылықтардың түрлері, оларды жасағаны үшін 
тәртіптік жаза қолдану тәртібі нақтыланды. 
Депутаттардың ұсынысы бойынша Ішкі істер 
министрінің орынбасары – Ұлттық ұланның бас 
қолбасшысы лауазымы заңнамалық деңгейде 
бекітіледі. Осының барлығын палата депутат-
тарының алдында Бас прокурордың орынбасары 
Iсет Шындалиев пен Мәжілістің Заңнама және 
сот-құқықтық реформа комитетінің мүшесі Гүлнар 
Бижанова баяндады. Сонымен қатар  Еділ 
Жаңбыршин бастаған Мәжіліс депутаттары «Жаңа 
Қазақстан» атты депутаттық топты құруды ресми 
түрде жариялады. Отырыс соңында Мәжіліс депу-
таттары мемлекеттік органдар басшыларына 
депутаттық сауал жолдады.

А.СҰЛТАН

Мәжілісте палата Спикері Ерлан �ошановты� т�ра�алы�ымен жалпы отырыс �тті. 
Палата Спикері негізгі ж�мыс�а кіріспес б�рын бір�атар ма�ызды мәселеге то�-
талды. 

Сенат Спикері Мәулен $шімбаевты� 
т�ра�алы�ымен палата отырысында де-
пу таттар �аза�стан мен А�Ш арасын да-
�ы салы�ты� �атынасты ны�айтатын 
ке лі сімді �абылдады.

Соған сәйкес, енді Қазақстан АҚШ-та шоттары 
бар барлық қазақстандық жеке және заңды тұлғалар 
туралы ақпарат ала алады. Бұл еліміз үшін салық-
тарды жинау мен басқарудың қосымша құралы 
болмақ. Аталған жаңа нормалар «Қазақстан Үкіметі 
мен Америка Құрама Штаттарының Үкіметі ара-
сынд ағы халықаралық салық тәртібін жетілдіру ту-
ралы келісімді ратификациялау туралы» заңда 
жазылған.

«Қабылданған заң Қазақстан мен Америка 
Құрама Штаттары арасындағы салық бойынша 
қатынастарды нығайтуды к�здейді. Келісім екі 
мемлекеттің уәкілетті органдары арасындағы �зара 
іс-қимылдың жаңа құқықтық тетіктерін қолдануға 
негіз қалыптастырады», – деді Мәулен Iшімбаев.

Сонымен қатар отырыс барысында сенатор 
Ләззат Қалтаева ант берді және Сенаттың тұрақты 

Iлеуметтік-мәдени даму және ғылым комитетінің 
мүшесі болып сайланды.

«Мемлекет басшысы мүмкіндігі шектеулі 
азаматтардың саяси �мірге белсенді араласуына үнемі 
мән беріп келеді. Президент Жарлығымен Ләззат 
Қалтаеваның сенатор болып тағайындалуы – соның 
нәтижесі. Бұл – мемлекетіміздің инклюзивтілігінің 
және Мемлекет басшысының елімізді жаңарту 
бағдарының іске асырылуының жарқын к�рінісі. 
Мұндай қадам алдағы уақытта мүгедектігі бар 
адамдардың саяси және қоғамдық �мірдегі белсен-
ділігін арттыруға ықпал етеді деп сенеміз», – деді 
жаңа депутатты таныстырған Сенат Т�рағасы.

Сондай-ақ Мәулен Iшімбаев Ләззат Қалтаеваны 
к�пшілік белсенді қоғам қайраткері ретінде жақсы 
танитынын, ол бұған дейін де заң шығару қызметіне 
қатысып, мүгедектігі бар адамдардың �мір сүру 
сапасын жақсартуға қатысты �з ұсыныстарын жол-
дап келгенін атап �тті. Одан б�лек, Сенат Т�рағасы 
алдағы уақытта әріптесінің бұл бағыттағы жұмыс-
тарды сенатор ретінде табысты жалғастыратынына 
сенім білдіріп, депутаттық қызметіне сәттілік тіледі.

А.СҰЛТАН

Президент �асым-Жомарт 
То�аев 11 �а�тар к*ні �ткен 
Мәжіліс отырысында азаматты� 
�о�аммен және сарапшылармен 
арада�ы диалог негізінде саяси 
реформаларды� жа�а топтама-
сы әзірленетінін мәлімдеген еді. 
Реформаларды� жа�а топтама-
сында саяси трансформация�а 
да  айры�ша к��іл б�лінетіні ай-
тылды.  С�йтіп, «Жа�а �аза�стан» 
��руды� саяси ал�ышарттары 
ай�ындалма�. Осы ретте, біз са-
ясаттанушылардан саяси рефор-
малардан не к*тетіні жайлы с�ра-
ды�. 

Дос К�ШІМ, 
саясатанушы:

«РЕФОРМАЛАР 
ПАКЕТІНЕН ҮШ 
НАҚТЫ БАҒЫТ 
КҮТЕМІН»

–  П р е з и д е н т 
Қ.Тоқаевтың саяси 
рефор маларының 

ара сынан үш мәселені к�ргім келеді. Бірін-
шіден, «Саяси партиялар туралы» жаңа 
заңды к�ргім келеді. Онда әрбір қоғамдық 

топқа саяси партия құруға мүмкіндік 
берілуі керек. 

Екінші,   сайлау жүйесін толық 
�згертетін  реформаны күтіп отырмын. Бұл 
жерде «Сайлау туралы» заң, сайлау комис-
сияларының құрамы, қысқасы тұтас сайлау 
жүйесі �згеруі керек.  Үшінші, тілге  бай-
ланысты.  30 жыл бойы айта-айта әбден 
шаршатқан мәселе. Яғни, реформалардың 
арасынан мемлекеттік тілге қатысты  заң 
күтемін. Меніңше, тұтас ұлттық құнды-
лықтар туралы  қандай да бір әрекет болуы 

керек. )йткені қаңтарда  алаңға шыққандар 
тек  газ бағасына бола �ре түрегелген жоқ. 
К�п дүние  қордаланып қалды. Соның 
ішінде  қазақ тіліне қатысты мәселе күйіп 
тұр. Мұны ескеру қажет. 

)з басым саяси реформалар пакетінен  
күтетінім – осы үш мәселе. 

Жалпы, с�з басына қайта оралып, 
азаматтардың сайлау және сайлану  құқы, 
к�ппартиялық жүйе жайлы ойымды 
толықтыра кетсек. Егер с�здің ашығын 
айтар болсақ, Қазақстанда іс жүзінде 

толыққанды к�ппартиялық жүйе орнаған 
жоқ. Саяси сахнадағы санаулы партиялар  
жоғарыдан рұқсат алған,  биліктің ығынан 
шыға қоймайтын ұйымдар. Біз билікке 
�ткір сын айтып, �зіндік жол ұсынатын 
партияларды тіркемейтінін жақсы білеміз. 
Мысалы,   тіркеле алмаған бірнеше партия-
ны атап �туге  болады. Сондықтан  
к�ппартиялық жүйе орнамаған қоғамда  
Парламенттің партиялық жүйе арқылы 
жасақталуы дұрыс емес. Егер к�ппартиялы 
жүйе толық орнығар болса, азаматтардың  
партия арқылы сайлануы қалыпты дүниеге 
айналар еді. Ал қазір партияға кірмеген 
адамдар сайлауға түсе алмайды. Мұны мен 
әділетсіздік деп ойлаймын.

Қазыбек 
МАЙГЕЛДИНОВ, 
саясаттанушы:

 АДАМ ҚҰҚЫ 
М%СЕЛЕСІНЕ 
ҚАТЫСТЫ  
ШЕШІМДЕР  
ҚАБЫЛДАНУЫ 
ЫҚТИМАЛ 

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың  наурыз айында  жасайтын 
үндеуі де, күзде болатын Жолдауы да  сая-
си реформаларға арналатыны айтылды. 
Бүгінге дейін Президент �зінің саяси мо-

дернизациялау бағыты аясында  үш саяси 
реформа пакетін қабылдаған еді.  Олар 
сайлау жүйесі, саяси партиялар мен митинг 
ережелеріне қатысты болған.  Менің ойым-
ша, алдағы үндеуде  бұл реформалардың 
негізгі бағыт-бағдары айтылатын болады.  
Оның негізгі нышаны ретінде күзгі Жол-
дауын дағы нақты қадамдардың алғышарт-
тарын айтуы мүмкін. Ол қандай алғы шарт-
тар ? Біріншіден,  еліміздегі к�ппартиялық 
жүйені  дамыту үшін қандай қадамдар 
жасалатыны т�ңірегінде болатын шығар 
деп  ойлаймын. Бұл дегеніңіз –  саяси 
партиялар және сайлау туралы заңнамаға 
�згерістер енгізу болуы ықтимал. Iсіресе, 
партияларды тіркеуге  байланысты қандай 
да бір межелерді т�мендету тұрғысында  
болуы мүмкін.  Ал сайлау жүйесіне байла-
нысты айтсақ, қазір сарапшылар  пропор-
ционалды жүйеден  аралас  немесе тікелей 
мажоритарлы жүйеге  к�шу мәселесін  ай-
тып жүр.  Бұл мәселе қарастырылуы мүм кін.
Мажоритарлы жүйенің алғышарт тары қазір 
бар. Мәселен, ауыл, аудан әкімдерін  тіке-
лей сайлау Қ.Тоқаевтың бастамасымен  
жүзеге асып жатыр.  Бұл �з кезегінде облыс, 
респуб ликалық маңызы бар қала әкімдерін 
тікелей сайлауға алып келетін заңнамалық 
негіздерді қалыптас тырудың алғышарттары 
болуы мүмкін.  Сонымен қатар саяси жаң-
ғырудың тағы бір маңызды б�лімі санала-
тын азаматтық қоғамды дамытуға, адам 
құқын сақтауды күшейтуге  бағытталған 
жаңа іс-әрекеттер  пакетін ұсынуы мүмкін. 
Қаңтар оқиғасы нан кейін әлемдік қауым-
дастық адам құқы мәселелерін  жиі алға  
тартты, сондықтан осы бағытта қандай да 
бір шешім күтуге болады. 

Ардақ СҰЛТАН

«Жаңа Қазақстан». САЯСАТ 
Саяси реформалардан не күтесіз?

Стратегиялық серіктестіктің жарқын үлгісі
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Дәулет АСАУ

Шынболат КҮЗЕКБАЙ

�лем елдерінде де статистиканың шы-
найылығы �зекті мәселеге айналған. 
�сіресе, билік тарапынан елдің әлеу-
меттік-экономикалық дамуын бағдар лай-
тын салалардағы к�рсеткіштерді «к�р-
кемдеу» бұрыннан келе жатқан тәсіл. 
Сондықтан болса керек, Ұлыбри та ния 
үкіметін екі рет басқарған Бенджа мин 
Дизраэлидің �зі статистиканы �ті ріктің 
кең тараған түрі екенін мойындады. 

САНМЕН ОЙНАУҒА 
БОЛМАЙДЫ!

Ал біздің атқамінерлер қаңтар оқи-
ғаларынан кейін ғана статистика мен 
шындықтың арасындағы алшақ тыққа к�з 
жеткізді. Аталған оқиғадан соң қызметімен 
қош айтысқандардың қа тарында Страте-
гиялық жоспарлау және реформалар 
агенттігі Ұлттық статистика бюросының 
басшысы да болды. Осының �зі-ақ елі-
міздегі ресми статистиканы түзумен айна-
лысқан мекеме жұмысына деген сенім-
сіздікті аңғартса керек. Ста тистикалық 
мәліметтердің шындыққа жанаспайтынын 
Президент жыл басынан бері бірнеше рет 
еске салды.

Қаңтар оқиғаларынан кейін Мә жіліс 
отырысында с�йлеген с�зінде Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев жауап тыларға 
цифрлармен «ойнауды» қойып, нақты іске 
к�шуді тапсырды. Мемлекет басшысының 
бұл ескертуі жұмыссыздық деңгейін �зін-
�зі нәтижелі жұмыспен қамту к�рсеткіші 
арқылы азай тып к�рсеткісі келетіндерге 
бағыт талды. Отандық бизнес �кілдерімен 
кездесуінде Президент халықтың тең 
жартысының табысы 50 мың теңгеден 
аспайтынын сын тезіне алды. Ал одан 2 ай 

бұрын Ұлттық статистика бюросы елдегі 
орташа жалақының 243 667 теңге болғанын 
хабарлаған. Президент айт қандай жұмысы 
барлардың тең жартысы 50 мыңға жетер-
жетпес еңбекақымен күнелтіп жатқанда  
орташа жалақыға қа  тысты бұл мәлімет те 
халықтың ша мына тигені анық. =ткен 
аптадағы Үкі меттің кеңейтілген отыры-
сында Қасым-Жомарт Кемелұлы тұрғын 
үй құрылы сының к�леміне қатысты ресми 
дерекке күмән келтірді. Атап айтқанда, 
былтыр ел аумағында жалпы к�лемі 17 
миллион шаршы метр тұрғын үй салынған 
екен. Салада бұрын-соңды болмаған бұл 
к�рсеткіш те Президент назарынан шет 
қалмады. Ол сол кеңесте жауаптыларға 
әкімдердің жоғары нәтижеге қол жеткізу 
үшін ескі үйлер мен саяжайларды да есеп-
ке қосты деген деректі тексеруді тапсырды. 

 
«�З �ТІРІГІМІЗГЕ 

�ЗІМІЗ СЕНІП КЕЛДІК»
Президентпен бірге Мәжіліс депу-

таттары да статистикалық мәліметтерді 
түзу ісіне шынайылық пен нақтылық же-
тіспейтінін ашына айтып жатты. Мә селен, 
Ұлттық банк былтыр инфля ция ның 8 
пайыздан аспағанын, ал азық-түлік баға-
сының 20 пайыздан �спегенін растады. 
Дегенмен Ұлттық банктің бұл мәліметінің 
�тірігі к�п ұзамай әшкере болды. �сіресе, 
жыл қорытындыланар сәтте әлеуметтік 
маңызға ие кей тауар түрлерінің 40-50 
пайызға дейін күрт �скені айтылды. 

Бір с�збен айтқанда, бағаны ауыз-
дықтауда басталып, әлеуметтік-эконо-
микалық жаңғыртудағы кешенді шара лар 
легін қабылдауда Үкіметті жалған ста-
тистика «жаңылыстырған» сияқты.

– Статистика елдегі болып жатқан 
жағдайларға қатысты нақты мәліметт ерді 
ұсынуы керек. Ал бізде бұл мәлі меттер 
бұрмаланған. =кініштісі, Үкі меттің �зі осы 

бұрмаланған статистикаға сеніп кел ген. 
Және олар шешімді де осы мәлімет тер 
негізінде қабылдап келген, – дейді 
Мәжіліс депутаты Елнұр Бейсенбаев. 

Мәжіліс депутаты бірқатар саладағы 
статистиканың бұрмаланғанын айтады. 
Атап айтқанда, орташа жалақы м�лше ріне 
қатысты дерекке қарапайым азамат тарды 
былай қойғанда, статистердің �зі сенбейді. 
Сауда және интеграция ми нистр лігі ба-
ғаның �сімі 12 пайыздан аспағанын мә-
лімдейді. Десе де, тамыз-қыркүйек ай-
ларында картоп бағасы 3 есе, құрылыс 
материалдары 2,5 есе қымбат таған. Ал 
Ұлттық статистика бюросы министрлік 
ұсынған ақпаратты теріске шығарудың 
орнына оны қалыпты жағдай деп санайды. 

Сол секілді 2021 жылы елдегі жұмыс-
сыздық деңгейі 4,9 пайыз деген цифр да 
күмәнді. =йткені бұл саладағы шынайы 
статистика экономикалық белсенділігі 
т�мендер, �зін-�зі нәтижелі және нәти-
жесіз жұмыспен қамтығандар, NEET жас-
тар сияқты санаттардың «к�леңке сін де» 
қалып қойған. Мегаполис тұр ғын дарының 
санына қатысты деректердің де нақты-
лауды қажет ететін тұсы жетіп жатыр. 

Мәжілісмен отандық статистика сала-
сындағы �зекті мәселені к�терген депу-

таттық сауалын Премьер-Министр 
�лихан Смайловтың атына жолдаған. 
�зірге әр жылдары Статистика агенттігін, 
Ұлттық экономика министрлігінің 
Статистика комитетін басқарған �лихан 
Асханұлы бұл сауалға жауап қатпады. 
Дегенмен Қазақстандағы статистиканың 
ұңғыл-шұңғылын жетік білетін маман 
ретінде Үкімет басшысының бұл саланы 
реформалаудың оңтайлы тетігін таба-
тынына сенім артамыз. 

�РКІМНІҢ �З 
«ШЫНДЫҒЫ» БАР

 Қолданбалы этносаяси зерттеулер 
институтының бас менеджері Аяулым 
Сағынбаева статистиканы шынайы ету 
дерекк�зге байланысты деген пікірде. 
Сарапшы статистикалық зерттеулер ке-
зінде әр адам, заңды тұлға нақты ақ парат 
ұсынған кезде ғана деректердің шынайы-
лығы күмән туғызбайтынын алға тартады. 

– Біздегі статистикалық деректердің 
не гізін заңды тұлғалардан және мемле-
кеттік мекемелерден түскен әкімшілік 
мәліметтер құрайды. Сонымен бірге 
респонденттерді кездейсоқ таңдау тәсілі 
арқылы сауалнамалар жүргізіледі. Демек, 
статистика осы дерекк�здер ұсынған 

мәліметтер негізінде түзіледі. Сондықтан 
бұл жағдайда заңды тұлғалар, мемлекеттік 
мекемелер, респонденттер мейлінше нақ-
ты ақпарат беруі керек. Ұлттық ста тистика 
бюросы бұл деректерді �згерте алмайды. 
Оның үстіне, бұл жүйенің шынайы мә-
лімет ұсыну қабілеті Еуропа лық статис-
тикалық одақ, ТМД Статис тика комитеті 
тарапынан тексеріліп тұрады, – дейді 
А.Сағынбаева. 

Демек, азаматтардың әлеуметтік 
жағдайына қатысты деректерді атүсті беруі 
де күмәнді статистиканың түзілуіне себеп 
болуы мүмкін. Заңды тұлғалардың табы-
сына, қызметкерлерінің орташа жала-
қысына, жаңадан құрылған жұмыс орын-
дарының санына қатысты да мәліметтерді 
«түзетіп» ұсынуынан да ста тистикаға 
сенімсіздік «синдромы» пайда болады. 

– Мәселен, сауалнама кезінде маусым-
дық жұмыс істейтін респондент �зін жұ-
мысы бар тұлғалардың санатына жатқызуы 
мүмкін. Алайда ол маусым аяқталған соң 
қайтадан жұмыссыздар қатарына енетінін 
жасырып қалады. Енді біреулер бір ме-
кенжайдан, екінші мекен жайға қоныс 
аударғаны туралы тиісті органдарға ха-
барламайды. Заңды тұл ғалар да шынайы 
мәлімет беруден қаш қақтап жатады. 
Мұндай к�зқарас ор талық мемлекеттік 
мекемелерде де бар. Қысқасы, дерекк�з 
нақты ақпаратты жа рия етпей шынайы 
статистика түзілмейді, – дейді сарапшы. 

Осы орайда маман статистика ор-
гандарының �кілеттілігін кеңейтуге баса 
назар аударуды құптайды. =з кезегінде, 
бұл �кілеттілік арқылы статистика орган-
дары �здеріне ұсынылатын деректердің 
шы найы лығына к�з жеткізу мүмкіндігіне 
ие болмақ. 

P.S.
Расында, соңғы жағдайлар кезінде 

Президенттің сын садағына жиі ілінген 
статистика бюросына түбегейлі 4згеріс 
қажет екені байқалады. Қазір Мемлекет 
басшысының тапсырмасымен елдің әлеу-
меттік-экономикалық дамуы жолында 
нақты реформаларды әзірлеуге кіріскен 
Үкі мет те «цензурасыз» мәліметке зәру. Ал 
ол статистиканы қалыптастыруда нақты 
жағ дайға қатысты шынайы ақпарат беру 
– әр қазақстандықтың азаматтық борышы. 
Бастысы, сол ақпарат статистика орган-
дарына жетпей, салалық мемлекеттік ме-
кемелер тарапынан бұрмаланып кетпесе 
болғаны. Демек, саланы жетілдіру кезінде 
мәліметтерді 4з ыңғайына қарай ұсынатын-
дарды да қатаң жауапкершілікке тарту 
мәселесін ұмыт қалдырмаған абзал.

«ЦЕНЗУРАСЫЗ» ЦИФРЛАР
немесе сіз статистикаға сенесіз бе?
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Көресіні кедейшіліктен көреміз әлі
Кедейшілікті� себебі к�п, де ген-

мен оны� басты «�оздыр�ышы» ж�-
мыссызды� екені даусыз. Б�� есе-
бінше, 2021 жылы әлемде е�бек на-
ры�ында �ыс�артыл�ан ж�мыс орын-
дарыны� саны �аржы да�да рысы 
бол�ан 2009 жылмен салыстыр�анда 
т�рт есеге арт�ан. 

COVID індеті жайлаған үш жылға таяу 
уақыт ішінде Жер шарында жұмыссыздар 
саны екі есе �сті. Бүгінде 2 миллиард 200 
миллион адам кедейліктің құрсауына 
түскен. Олардың 11 пайызы таза тақыр кедей 
(780 млн). Осыған орай БҰҰ хатшылығы 
«әлемде аштық пен жұмыссыздық күрт 
к�бейді» деп дабыл қағып, барлық елдерді 
кедейшілікпен белсенді күресуге шақырды.

ЖАЛҒАН СТАТИСТИКА 
ЖАРҒА ЖЫҒАДЫ

Халықаралық норма бойынша күніне 
5,5 АҚШ долларына �мір сүретін адам 
«кедей», ал 1,9 доллардан аз ақшаға күнел-
тетіндер «тақыр кедей» деп есептеледі. 
Қазақстанда ең т�менгі күнк�ріс деңгейі – 
2,8 доллар (Ресейде күніне 6 доллар). 
Кедейлік к�р сеткіші 2002 жылғы 28 па-
йыздан 2019 жылы 9 пайызға дейін т�-
мендегенімен, пандемия басталғалы жұмыс-
сыздық қайта �ршіп кетті. Сарапшылар 
биыл кедейлер қауымының қарасы 12 
пайызға жетуі мүмкін деп қауіп тенеді. Ал 
халықтың жаппай кедейленуі мем лекетке 
�те қымбатқа түсетінін кешегі «қасіретті 
қаңтар» оқиғасы айқын к�рсетіп берді! 

«Бүгінде 1 миллионға жуық адамның 
табысы ең т�менгі күнк�ріс деңгейіне жет-
пейді. Бұл соңғы 10 жылдағы ең нашар к�р-
сеткіш. С�йте тұра, жан басына шаққандағы 
табыс к�лемі мен орташа жалақы ұдайы �сіп 
келеді деген к�пірме есеп берілуде. Бұл – 
нағыз к�збояушылық. Шы нында, тек қана 
жәрдемақымен �мір сүріп жатқан жандар аз 
емес. Кейінгі 5 жылда халықтың жалпы та-
бысындағы еңбек кірістері 80 пайыздан 67 
пайызға дейін кеміді. Ал оның орнына 
әлеуметтік трансферттер 17 пайыздан 29 
пайызға дейін ұлғайды. Бұл тұрғындардың 
елеулі б�лігінің бюджеттің шығысына тәуел-
ді екенін к�рсетеді»,– деді Мемлекет бас-
шысы Үкіметтің кеңейтілген кеңесінде. 

Президент жұмысшылар жалақысы 
инф ляция мен нарықтағы бағаға қарағанда 
ана ғұрылым баяу �сетінін айтты. Салда-
рынан әлеуметтік т�лемдердің тиімділігі 
т�мендеген. Мысалы, халықтың әлеуметтік 
тұрғыдан ең аз қамтылған б�лігі отбасылық 
бюджетінің 59 пайызын азық-түлікке жұм-
сайды. 

Ресми статистикаға сүйенсек, былтыр 
республика бойынша табысы күнк�ріс дең-
гейінен т�мен адамдардың саны 998 мыңға 
жеткен. Ал сарапшылар кедей лердің 1,5 
млн-нан кем емес екенін айтады. 

Халықтың әлеуметтік жағдайының 
т�мендігі екі индикатормен �лшенеді – ең 
т�менгі күнк�ріс шегі және кедейлік шегі. 
Кедейлік шегі, ең т�менгі күнк�ріс шегінің, 
яғни 36 мың теңгенің 70 пайызын құрайды. 
Бұл �кіметтің халыққа ақшаны аз т�леу үшін 
істеп қойған қулығы. Яғни, әлеуметтік к� мек 
алғың келсе, сіңірі шыққан тақыр кедей бо-
луың керек! Ал Еуроодақ аумағында ке дей лік 
ең т�менгі күнк�ріс шегінің емес, ор таша 
табыстың 60 пайыз деңгейінде бел гіленген. 
Соған қарамастан Қазақстанда он   да ған 
жылдар бойы кедейлік шегі к� терілмей 
келеді. Қазір біздегі т�менгі күн к� ріс м�л-
шерлемесі Нигерия, Ангола, Венесуэла, 
Габон сияқты елдердің дең гейінде тұр.

2020 жылы жұрт жаппай тұтынатын 
тауарлар бағасының �суіне байланысты 
жәрдем сұраушылар саны артқанына 
қарамастан, мемлекет тарапынан атаулы 
әлеуметтік к�мекпен қамтылғандардың са-
ны керісінше азая түскен. Бұл фактор �з 
кезегінде зәру азаматтардың тұрмыстық 
жағдайын тұралатып жіберді. С�йте тұра, 

2021 жылғы статистикалық деректердің бәрі 
жағымды динамиканы к�рсетті. Мысалы, 
Ұлттық банк былтыр инфляция деңгейін 
8 пайыздан, ал азық-түлік бағасының �сімін 
20 пайыздан асырмады. Бұл кезде картоп 
бағасы 3 есе �скен, басқа тағамдардың да 
бәрі қымбаттаған. Кейбір құрылыс мате-
риал дарының құны 2-2,5 есе артқан және 
әлі күнге дейін сол деңгейден түскен жоқ. 
С�йте тұра, Сауда және интеграция ми-
нистр лігі жалпы баға �сімі 12 %-дан асқан 
жоқ деген ақпарат таратты. Ал Ұлттық ста-
тистика бюросы бұл ақпарлардың ешқайсы-
сын теріске шығармады, керісінше қалыпты 
норма ретінде қабылдай салды.

�ЛЕУМЕТТІК Т�ЛЕМДЕР 
ҰЛҒАЙДЫ

Халқымыздың басым к�пшілігінің әлеу-
меттік жағдайының т�мендігі мемлекеттің 
тұрақты дамуына кедергі келтіреді. Мем-
лекет басшысы 11 қаңтарда Парламентте 
с�йлеген с�зінде де Үкіметке халқымыздың 
әлеуметтік жағдайын жақсарту, азаматтар-
дың әл-ауқатын жетілдіру ж�нінде тап-
сырмалар берген болатын. Содан бері бір ай 
�тті, атқарушы билік �з деңгейінде ең-
бектеніп жатқан шығар, бірақ оның нақты 
нәтижесі туралы бірдеңе деуге әлі ерте. 

«Президент Үкіметке кедейшілікке 
қарсы күрес ж�ніндегі бағдарламаны әзір-
леу ге екі ай мерзім берді. Алдағы уақытта 
оны қандай сипатта жасалып шығатынын 
уақыт к�рсете жатар. Бірақ ең алдымен, 
Үкімет мұндай бағдарламаны жасамас бұрын 
елдегі жұмыссыздардың санын нақты анық-
тап алуға тиіс. =йткені жергілікті әкім-
діктердің тізімінде �зін-�зі жұмыспен қам-
тушы, жеке кәсіпкер болып тіркелгендердің 
к�пшілігі қазір жұмыссыз жүр. �сіресе, 
пандемия жағдайында к�п кәсіпорын 
жабылып, талай адам жұмыссыз қалды»,– 
дейді экономист Мақсат Серәлі.

�зірге бір айта кетерлігі, жыл басынан 
бастап Мемлекеттік әлеуметтік сақтандыру 
қорынан ( М�СҚ) т�ленетін үш әлеуметтік 
т�лемнің к�лемі к�бейді. Бұл шара 347,7 
мың адамның тағдырына ықпалын тигізді. 
Үкімет қаулысына сәйкес, 1 қаңтардан 
бастап еңбек ету қабілетінен айырылған 
және асыраушысынан айырылған адам-
дарға М�СҚ-тан т�ленетін ай сайынғы 
әлеуметтік т�лемнің м�лшері 5 пайызға 
�сті.

«Бұл ұзақмерзімді т�лемдер, �йткені 
олар бірнеше жыл бойы т�ленуі мүмкін: ең-
бек ету қабілетінен айырылған жағдайда – 
адам еңбек қабілеттілігін қалпына кел-
тірмейінше, не зейнеткерлік жасқа жеткен-
ше; асыраушысынан айырылған жағдай да 
– балаларға кәмелетке толғанға дейін және 
күндізгі оқу нысанының студенттеріне 23 
жасқа дейін жүзеге асырылады», – делінген 
Еңбек және халықты әлеуметтік қорғау 
министрлігінің баспас�з хабарламасында.

Сондай-ақ АЕК м�лшерінің ұлғаюына 
байланысты бала күтімінде отырған жан-
дарға М�СҚ-тан берілетін 1 жасқа дейінгі 
ай сайынғы әлеуметтік жәрдемақының 
м�лшері ұлғаяды. 

Естеріңізге сала кетейік, жоғарыда атал-
ған әлеуметтік т�лемнің м�лшері баланың 
туған күніне дейінгі соңғы 2 жылдағы ор-
таша табыстың 40 пайызын құрайды. Бұл 
жағдайда әлеуметтік т�лемнің ең т�менгі 
м�лшері баланың туу кезектілігіне қарай 
белгіленген ай сайынғы мемлекеттік жәр-
демақы м�лшерінен кем болмауға тиіс. 
Аталған барлық әлеуметтік т�лемдердің 
м�лшерін арттыру М�СҚ активтері есебінен 
жүзеге асырылады. 

ҚЫТАЙ КЕДЕЙЛІКТЕН 
ҚАЛАЙ ҚҰТЫЛДЫ?

�ңгімеміздің басында кедейшілікпен 
күрес біздің ғана емес, әлем елдерінің ба-
сындағы ортақ проблема екенін айттық. Осы 
істе к�ршілерден, әсіресе Қытайдан үйре-
неріміз к�п. Мәселен, пандемия жан алқым-
нан алып, барша �ндірістер тоқтап, жұ мыс-
сыздық к�бейіп жатқан кезде былтыр қытай 
жұртының «біз кедейлікті жеңдік» деп 
баршаға жар салуы ешкім күтпеген жаңалық 

бол ды. 2021 жылғы 25 ақпанда Бейжіңде 
�ткен «Кедейліктен құтылудың шешуші 
шайқасын бүкіл мемлекет бойынша қоры-
тындылау жиналысында» ҚХР т�рағасы Си 
Цзиньпин: «Біз кедейшілікпен күрестегі 
шешуші шай қаста толықтай жеңіске жеттік. 
98,99 млн адам кедейліктен құтылды. 832 
аудан кедей атауымен қош айтысып, 128 
мың қыстақ жоқшылықтан арылды. Біз 
тұтас �ңірлердің мәселесін түбегейлі шешіп, 
абсолютті кедейлікті жою міндетін орындап, 
адамзат тарихында тасқа таңбаланатын тағы 
бір ғажапты жасадық» деп жария етті.

БҰҰ-ның санағы бойынша, Қытай 1978 
жылға дейін кедей елдердің қатарында 
болды. Сол кездегі жалпы ішкі �німі Африка 
құрлығындағы ең артта қалған Замбияның 
к�рсеткішімен шамалас еді. Алайда қытай 
реформашысы Дэн Сяопиннің «Реформа 
жасап, сыртқа есік ашу» саясатынан кейін 
Қытай жедел дамып, кедей, мешеу елден 
дамыған елдердің қатарына қосылды, тіпті 
алпауыт АҚШ-пен үзеңгі қағыстыратын 
деңгейге жетті. Халқын кедейліктен құт-
қарды.

Қытай экономикалық реформасын бас-
таған �ткен ғасырдың 80-жылдары хал-
қының 1 млрд-тан астамы кедей санатында 
тұрған. 40 жылдық даму кезеңінде оның 800 
млн-ға жуығы кедейлік қамытынан сытылып 
шықты. Бірақ ҚХР бұл жетістікке оңай жете 
қойған жоқ. Тіпті, оның осыдан 20 жыл 
бұрынғы жағдайы да мәз емес еді: қытайлар-
дың 99 пайызының табысы т�мен кірістілер 
санатында болатын. 

Қытай Ұлттық статистика бюросының 
мәліметіне сүйенсек, 2012 жылдан бері 
халықтың жан басына шаққандағы орташа 
таза табысы екі есеге �сті: ауыл тұрғын-
дарының табысы – 15 204 юанға, қала тұр-
ғындарының табысы 40 378 юанға жеткен. 
Қытай экономикасының �сімі жылына 
орташа есеппен 7 пайызды құрайды. 

Қытай экономикасының тез дамуына 
оның ондаған жылдар бойы арзан тауарлар 
�ндірісін жандандыруы ықпал етті. Бұл �з 
кезегінде әлемдегі ең арзан тауарларды құ-
растыруға, сатуға негізделген эконо миканың 
�су стратегиясын қалыптастырды. Соның 
арқасында қазір Қытай әлемдегі �ндіруші 
әрі жабдықтаушы елге айналды. Сондай-ақ 
ел билігі жекеменшік �ндірісшілерді �нім-
дерін экспортқа шығаруға ынталандырып, 
салықтан босатты, халықаралық бәсекеге 
т�теп беру үшін қосымша қаражат та б�лді. 
Бұл кәсіпкерлеріне к�п септігін тигізіп, 
олардың шетелдерге дейін ірге кеңейтуіне 
мүмкіндік берді. Қытай экспортының 90 
пайыздан астамы жекеменшік секторға 
тиесілі болуының себебі, міне, осы. Бұл 
Қытай экономикасының �суінің және 
жұмыссыздық деңгейінің т�мендеуінің 
негізгі факторына айналды. �рі кедейлер 
санын азайтты. 

Бас�аны �айдам, !аза�станда статистика�а сенетін адам сирек. Ресми 
ор гандар тарапыны� «с�лу» цифр лы к�рсеткіштері мен шынайы жа� дай 
арасында�ы айырмашылы� айтарлы�тай. &сіресе, орташа жа ла�ы, ин-
фляция мен ж�мыссыз ды� де� гейіне �атысты тараты ла тын ресми 
мәліметке сенімсіздікпен �арайтын дар к�п. Б�л мәлі мет терді� шынайы-
лы�ыны� к(мән ту �ызуы �з алдына, кейбір статисти ка лы� дерек терге еріксіз 
езу тар тасы�. Сонда статистиканы� т(зілу сыры неде?
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Осының арқасында Ұлы даламыз халықаралық 
лаңкестік топтардың тартыс алаңына, майдан дала-
сына айналудан аман қалды. Бірақ сол елең-алаң 
шақта ел-жұрт оқиғалардың қалай �рбитінінен 
бейхабар еді, беймаза күйге енді. Сол оқиғалар 
«Хабар» агенттігі түсірген «Трагический январь. Как 
это было» деректі фильмінде к�рініс тапты. 

Қанды оқиғалардың ұмытылмас азабы мен шері 
бар, бірақ дүние тегершігі �з жайымен ары қарай ай-
нала бермек. Сондықтан тарих үшін сол күндерді тағы 
бір еске түсірген ж�н. Бұл сындарлы шақтан сабақ алу 
және оның қайталануына жол бермеу үшін қажет. 

«ҚАРАЛЫ ҚАҢТАР» ХРОНИКАСЫ
2022 жылғы 1 қаңтар. Жаңажылдық демалыс күн-

дері басталған кез. Жаңа�зен қаласы әкімдігінің 
алдына ондаған адам жиналды. Олар, тіпті де 
мерекелік к�ңіл күйде емес еді. Жаңа�зендіктер 
билікке бейнеүндеу жол дап, сұйылтылған газ бағасын 
т�мендетуді талап етті. 1 қаңтардан Маңғыстау об-
лысындағы жанармай құю стансаларында сұйыл-
тылған мұнай газының б�л шек сауда бағасы әр литрі-
не 65-75 теңгеден 120 теңгеге дейін күрт қымбаттады. 
Ал Маңғыстау облысында авто к�ліктердің 90%-дан 
астамы газға к�шкен. >мірлік маңызды отын са-
налады, оның қолжетімсіз болуы күнделікті тіршілікті 
қиындатты. 

Халықтың ашынуы әділетті еді. Автогаз бағасының 
негізсіз шарықтағанын Бәсекелестікті қорғау және 
дамыту агенттігі тек қазір ғана әшкереледі, іс қозға-
лып, жауаптылар жазалануда. Биржадағы алыпса-
тарлар бұл отынның 1 тоннасының бағасын 62 329 
теңгеден 130 680 теңгеге дейін шарықтатқан. Ал б�л-
шек саудада кәсіпкерлер әр литрін 95–120 теңгеден 
сата бастайды: маржасы, яғни үстеме пайдасы литріне 
21-46 теңгеге жетті. Бұған дейін 10-20 теңге ғана 
болған.

Алайда о баста жергілікті жауапты тұлғалар да, 
антимонополиялық орган да қарапайым бұқараның 
талап-тілегіне жедел ден қоймады. 

2022 жылғы 2 қаңтар. Жаңа�зенде к�ңілі қанағат-
танбаған жұрт тарқамады, керісінше, наразылық 
ак ция сына �ткен-кеткен, сұрап білген адамдар 
қосылып, жиналғандар қарасы 600 адамнан асты. 
Адамдар к�шелер мен жолдарды жапты. Құзырлы 
органдардың баяндамасында «протест білдірушілердің 
нақты к�ш басшысы жоқ, қалаған адам микрофонды 
алып, с�йлей береді» деген с�з айтылды. 

Құқық қорғау органдары к�ше жабушыларды қуып 
таратуға тырыспады, ешқандай күш қолданған жоқ. 

2022 жылғы 3 қаңтар. Кейін белгілі болғандай, 
автогаз бағасы ретке келтірілгенде қарсылық та 
тоқтай тын еді. Алайда шенеуніктердің халық үніне 
құлақ қоймауы елдің ашуын туғызды. Ереуілге шық-
қандардың саны 5 500-ден асып кетті. Қаңтардың 
2-сінен 3-іне қараған түнде Ақтау қалалық әкімдігі 
алдына жиналған қарақұрым халық кіреберіс жол-
дарға тосқауыл қойды. Талаптары жаңа�зендіктердікіне 
ұқсас – автогаз бағасын арзандату. Сонымен бірге 
талаптар ауқымы да кеңейе бастады.

Маңғыстаулықтарға �зге �ңірлердегі жұртшылық 
қолдау к�рсетті: еліміздің 7 �ңірінде бейбіт митингілер 
басталды. 

Құқық қорғау органдары бейбіт демонстрацияларды 
тоқтатуға не қуып таратуға аса күш салмай, негізінен 
сырттай бақылаумен шектелді. 

Осы кезде топ ортасында арандатушылар пайда 
бол ды, олар жиналған қауымды әлдеқайда «батыл 
қа дам ға баруға», «к�теріліс жасауға», қылмысқа 
үндеді. Алай да бейбіт шерушілер оларды мас санап, 
қара ниет тілерді микрофоннан және мінберден 
аластатуды сұрады.

Жағдайға ел Президенті араласуға тура келді. 
Қ.Тоқаев Twitter арқылы «Үкіметке Жаңа�зендегі 
жағ дайды экономикалық тұрғыдан ескеріп, құқықтық 
жа ғынан тез арада қарастыруды тапсырғанын» хабар-
лай келе, шеруге шыққандардан «қоғамдық тәртіпті 
бұзбауға», диалогқа үндеді.

«Азаматтардың жергілікті және орталық билік 
органдарына талабын ашық айтуға құқығы бар, бірақ, 
бұл заңға, нақтырақ айтқанда, бейбіт шерулер туралы 
заңға сәйкес жүзеге асырылуы керек», – деп жазды ол.

Мемлекет басшысының тапсырмасымен Премьер-
Министр Асқар Мамин �з �кімімен Маңғыстау облы-
сындағы әлеуметтік-экономикалық жағдайды қарас-
тыру үшін Үкіметтік комиссия құрды. АЖҚС иелері 
бизнестің әлеуметтік жауапкершілігі аясында газ 
құнын 120-дан 85-90 теңгеге дейін т�мендетті. Халық 
бұл бағаны қолай к�рмеді. 

НАРАЗЫЛЫҚ БЕТ-БЕЙНЕСІНІҢ 
�ЗГЕРУІ

2022 жылғы 4 қаңтарда құзырлы органдардың 
мәлі метінше, республика бойынша наразылық 
білдірушілер қатары 37 мың адамға дейін күрт к�бейді. 
Маңғыстауда Үкіметтік комиссия белсенді бастама-
шыл топпен келісс�з жүргізді. Автогаз бағасы 50 
теңгеге дейін түсірілді. Бірақ бұл елдің �зге �ңірле-

ріндегі қарсылық шараларын тоқтата алмады. Эконо-
микалық талаптар сыртында «Үкіметтің �зі отставкаға 
кетсін!» деген секіл ді саяси талаптар қойыла бастады.

Дәл осы күні шерулер бейбіт сипаттан арылып, 
бү лікке ұласты. Алматы мен Шымкентте к�шелерді 
тол тырған «ереуілшілердің» бір тобы мемлекеттік 
ны сандарға шабуыл жасап, қызметтік к�ліктерді 
күйретіп, �ртеп, сауда орындарын тонауға кірісті. 

Оларға тосқауыл қоюға талпынған, қарапайым 
қалқан, дубинкамен жарақтанған құқық қорғау 
органдары �кілдерінің құқықтық тәртіпті сақтап 
қалуға күші жетпейтіні байқалды. Олардың ешқай-
сы сы атыс қаруымен қаруланбаған еді. Ал дамыған 
ел дерде де митингілерді таратуға қолданылатын су 
шаш қыш к�ліктерді бүлікшілер алдын ала басып 
алған.

Күш құрылымдары �кілдерінің айтуынша, еліріп 
алған топ олардан арнайы киім-экипировкасын 
шешіп, �з қатарын толықтыруды және �здермен бірге 
тәртіп бұзуды талап еткен. Бұған келіспеген тәртіп 
сақшы ла рын таяқтың астына алды, �лімші етіп 
соққыға жықты. 

Алматыда 32 полицейлік және әскери к�лік, 5 �рт 
с�ндіру машинасы, 30-дан астам жедел жәрдем к�лігі 
бұзылып, �ртелді. Содырлар жаралы қаруластарын 
тасымалдау үшін 3 жедел жәрдем к�лігін айдап кеткен. 
Шымкентте бір тәулік ішінде 21 полицейлік к�лік 
қиратылып, �ртелген. Ұлттық ұланның 5 жауынгері, 
15 полицей соққыға жығылған. 

К�здері қарауытқан агрессивті тобырлар полицей-
лерді, күш құрылымдары �кілдерін қоршап алып, 
таяқ пен, арматурамен аяусыз ұрды. Бұл ретте бір 
адамға топ болып жабылған, қорғануға еш мүмкіндік 
бермеген. Зар дап шеккендерге к�мекке асыққан ақ 
халаттыларды ілгері бастырмай қойды, жедел жәрдем 
к�ліктерін тартып алды. 

Күні кеше ғана бейбіт сипатта болған шеруге 
қатыс қан тұрғындар оның соңы неге соқтырғанын 
к�ріп, шо шынды, бармақ шайнады, жылап еңіреп, 
жасын т�кті. Жаны ашыған кейбірі басын бәйгеге 
тігіп, жа ралы тәртіп сақшыларын, Ұлттық ұланның 
жас жауын герлерін ажалдан арашалап қалуға 
жанұшыра ұмтылды.

Осы күннен бастап құқық қорғау органдары 
бассыз кетк ен бүлікшілердің орган қызметкерлеріне, 
әкім шілік нысандарға шабуылын тойтару үшін 
арнайы құ ралдарды, атап айтқанда құлақ тұндыратын 
жарық ты-шулы гранаталарды қолдана бастады. Оған 

жауап ретінде лаңкестер тәнді пәрша-пәрша ететін 
нағыз гранаталарды лақтырған...

ШАБУЫЛДЫҢ ШЫРҚАУ ШЕГІ
2022 жылғы 5 қаңтарда бүлік Қазақстанның к�пте-

ген �ңірін жайлады. Сарапшылардың байламынша, 
бейбіт шерулерді лаңкестік шабуылдар алмастырды. 
Бейберекет, стихиялы жүрген бейбіт наразылық шара-
ларынан айырмашылығы сол, қанды бүлік пен 
лаңкес тік актілер бір жерден ұйымдастырылған, 
үйлестіруші, жол бастаушылары болған. 

К�зі қанға толған қатыгез қанішерлердің мұздай 
қаруланып алғаны да мәлім болды. Алматы және �зге 
қалаларда атыс пен жарылыс дүмпуі жұртшылықты 
жаппай дүрліктірді, елдің бойында алапат үрей ту-
ғызды. «Осы арқылы лаңкестер елде халықты қор ғай-
тын билік қалмағанын к�рсеткісі келген» деген жора-
мал бар. Қан т�гілген қазақстандық қалалар майдан 
даласына айналып кеткендей еді.

5 қаңтар күні Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
елімізде қалыптасқан жағдайға байланысты мәлімдеме 
жасады, халыққа басу айтты. 

– Баршаңызға тағы да айтарым: іштен және сырт-
тан болған сан түрлі жалған ақпаратқа сеніп, ереуілге 
салынған топтың қитұрқы әрекеттері  мен 
тәртіпсіздікке ермей, парасатпен және ақылмен ғана 
шешім қабыл дауға шақырамын. Азаматтық және 
әскери мақсаттағы қызметтік ғимараттарға шабуыл 
жасауға үндейтін ұрандар мүлдем заңға қайшы келеді. 
Бұл – �рескел қылмыстық әрекет. Билік құламайды. 
Ал жастарға ай тарым: жарқын болашақтарыңа балта 
шаппаңыздар, жа қындарыңыз бен туған-туысқанда-
рыңыздың жағ да йын ойлаңыздар! – деп сабырға 
шақырған Қ.Тоқаев ха лықтың барлық заң аясындағы 
�тініштері мен талап тары ескеріліп, тиісті шешімдер 
қабылданатынына сендірді.

Мемлекет басшысы жедел шаралар қабылдап, 
«Алматы қаласы мен Маңғыстау облысында 2022 
жылғы 5 қаңтардағы сағат 01.30-дан 2022 жылғы 19 
қаңтардың сағат 00.00 кезеңі аралығында т�тенше 
жағдай енгізу туралы» Жарлыққа қол қойды. 

Қасым-Жомарт Кемелұлы елдегі әлеуметтік-
эконо микалық жағдайға қатысты кеңес �ткізіп, онда 
Үкіметті отставкаға жіберді. Қ.Тоқаев халықтың на-
разылығын тудырғаны үшін Үкімет, Энергетика 
министрлігі және «ҚазМұнайГаз» бен «Қазақгаз» 
кәсіпорындары кінәлі екенін айтты. Сондай-ақ 
әлеуметтік-экономикалық ахуалды тұрақтандыру 
үшін бірқатар шара қабылдады: әлеуметтік маңызы 
бар азық-түлік, бензин, дизель, сұ йы тылған газ баға-
сына 180 күнге мемреттеу, ал ком муналдық тарифтерді 
к�теруге 6 айға мораторий енгіз ді. Бұдан б�лек, 
азаматтарды борыш батпағынан құт қаратын «Жеке 
тұлғалардың банкроттығы туралы» заң әзірлеуді, осал 
топтар үшін баспананы жалға алу құнын субсидиялауға 
кірісуді, «Қазақстан халқына» қорын құруды жүктеді. 

Алайда арандатушылар парасатқа, ақылға шақыр-
ған аталы с�зге тоқтамайтынын анық аңғартты. Жағ дай 
шетін шараларды қабылдауды талап еткен. Сарап-
шылардың айтуынша, осы кезде Алматы және басқа 
қалаларда бейбіт тұрғындар емес, лаңкестер және 
бан диттер әрекет етті. Олар Қазақстанның 11 �ңірінде 
ойран салып, елді қырғынға, шығынға батырып жатты.

Құзырлы органдардың дерегінше, ғимараттарды 
басып алу, тонау және басқа да қылмыстарға қатысу-
шы лар саны 50 мыңнан асты. 4-нен 5-іне қараған түні 
қылмыскерлер Алматы әкімдігін басып алып, бар 
құжатты шашып, нысанды �ртеп жіберді. Басып алу 
процесі нақты үйлестірілгені аңғарылады. Бейнежаз-
баларға мына бір мезет түсіп қалыпты: полицейлер 
жиналған халықпен бейбіт келісімге келуге, ағат 
әрекетке барудан сақтандыруға тырысуда, алайда 
кенет топ ішінен суырылып шыққан арандатушы 
әкімдік алдында тұрған полиция к�лігіне �рт қойды 
және жиналғандарды шайқасқа шақырды. «Арқасы 
қозған» адамдар екі ортадағы қарусыз полиция 
шоғырын тапап �тіп, ғимаратқа лап қойды. Ұқсас 
ахуал, қорқынышты к�рініс �зге де қалаларда 
қалыптасып жатты.

Автоматтармен, �зге де қару түрлерімен қаруланған 
радикалды топтар Алматы қаласының Полиция 
депар таментіне 27 рет шабуыл жасаған. Полицейлер 
қор ға нысқа к�шіп, түнгі 12-ден таңғы 6-ға дейін 
шабуылдар дың бетін тойтара алды. Радикалды топтар 
не себепті қоймай-қоймай шабуылдаған? >йткені 
нысан ішінде қару-жарақ қоймасы болды. Егер мол 
қару экстремистер қолына түскенде, адам шығыны 
әлдеқайда к�п болуы мүмкін бе еді?!

Арнайы прокурорлар қызметінің бастығы Ризабек 
Ожаровтың мәліметінше, Алматы және Жамбыл об-
лыс  тарында полицейлер Полиция департамент терінің 
ғимараттарын оқ-дәрі және қару-жарақпен бірге 
тастап кеткен. Бүлікшілердің қолына 1,5 мың 
бірліктен астам арсенал түсті. Олар аңшылық 
дүкендерден де қарулар ұрлады. Бүгінде мыңнан астам 
қару-жарақ табылды. Oр жерде жасырылған арсенал 
әлі күнге табылып жатыр. 

Тек Алматының �зінде 7 қару-жарақ дүкені то-
налған, 1 564 бірлік қару ұрланған. Куәгерлер түсірген 
әуесқой видеожазбалардың бірінде тобыр ортасына 
келіп тоқтаған н�мірі жоқ к�ліктен бүлікшілерге қару-
жарақ таратылып жатқаны бейнеленген. 

Осы күні Қызылордада 9 автомобиль �ртелген. 
Oс кери қызметшіні к�лікпен басып кеткен. Тағы екі 
мүрде соңыра табылды. Талдықорғанда бүлікшілер 
полиция және облыстық ҰҚК департаментінің 
ғимаратын тар тып алды. Алматы облысының әкімдігі 
тып-типыл еті ліп, �ртелді. Маңызды мемлекеттік 
нысандарға ша буыл және к�ліктерді �ртеу Шымкент, 
Тараз және басқа қалаларда �рістеді. Бірден бірнеше 
�ңірдің әкімдіктері бүлікшілердің қолына �тті.

ПРЕЗИДЕНТТІҢ П%РМЕНДІ ІСТЕРІ
5 қаңтарда ел Президенті Қазақстан халқына 

екінші қайтара үндеумен жүгінді. Оның алдында ол 
барлық �ңірде т�тенше жағдай енгізген болатын. 
Елдегі ахуалдың �те күрделі екенін ашық айтқан 

ЕЛДІГІМІЗ СЫНҒА ТҮСКЕН

Елдос СЕНБАЙ

«�асіретті 	а
тар» о	иалары 	аза	 еліне сын болды. �ділетті
 �ріне, шын ды	 ты
 
шы
ына �мтылан м�
-наласы мол 	аймана халы	ты 	ал	ан етіп, залым к�штер з�лым 
ниетін іске асыруа ты рыс ты. �алаларды 	иратты, 	арсы кездес кен ді жайратты, 	ан 
т�кті, елді �рейге б�кті. �аза	станымызды
 бейбіт аспанын 	ара б�лт торлады. Елдік 
пен тәуелсіздікке тірек болан ас	аралы арман, асыл м� раттар адыра 	аландай 
болды. $лт та дыры, �рпа	 болашаы тал 	ы а т�скен тарихи сәтте бейбіт хал	ы мыз-
ды
 бай сал дылыы, ел басшылыыны
 батыл 	а дамдары елдікті са	тап, мемлеке-
тімізді т�ра	ты 	алып	а 	айтарды. 

Айсана ҚАХАРМАН, саясаттанушы: 

Олар үрей туғызуды көздеді
– Құқық қорғау органдарының �кілдері оқиғаны саралап, объективті түрде 

талдау жүргізді. Нәтижесінде, террористердің қарақшылықпен, тонаумен және 
қауіпсіздік күштеріне шабуыл жасаумен айналысқаны белгілі болды. Тіпті, басым 
к�пшілігі арнайы дайындықтан �ткен. Себебі олар әкімшілік ғимараттар мен 
әскери объектілерге баса-к�ктеп кіргенін білеміз. Oуел баста террористер бейбіт 
шеруге қатысушылардың арасына еніп, жағдайдың басы-қасында жүріп, ел ішіне 

іріткі салғаны анық. Сол себепті де құқық қорғау органдары оларға қару қолданбады, оқ атпады. Алайда 
арнайы жасақталған лаңкестердің діттеген мақсаты болған. Олар бірден жеті бірдей қару дүкеніне шабуыл 
жасап, одан 1 347 дана қару ұрлаған екен. Қарақшылар Полиция басқармасының ғимараттары мен басқа 
да әскери ведомстволарға шабуылдады. Тіпті, тәртіпсіздіктер кезінде мәйітханаға жеті рет шабуыл 
жасалғанын білдік. Салдарынан 41 мәйіт ұрланған. Жалпы, лаңкестер қоғамда үлкен резонанс тудыру 
мақсатында бейбіт тұрғындарды жаппай қырып салмақ болған. Сондықтан к�шеде к�лікпен �ткен-
кеткені болсын, жаяу жүргінші болсын, ауладағы тұрғынның бәріне оқ атқан. Сонымен бірге елді әбігерге 
салмақ болған лаңкестер қауіпсіздік күштерінің киімдерін киіп, қарапайым халыққа оқ атқан тәрізді. 
С�йтіп, ел ішінде үрей туғызып, тұрғындардың зәресін ұшырған. 
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AI  YNQQ

Қ.Тоқаев Алматыда құқық қорғау қызметкерлеріне 
жаппай шабуыл жасалып жатқанын, қаза тапқандар, 
жара ланғандар барын жеткізді. 

– Бұзақы топтар әскери қызметшілерді ұрып-со-
ғып, к!шеге жалаңаш шығарып, мазаққа айналдыруда. 
$йелдерді зорлап, дүкендерді тонап жатыр. Бұл 
жағдай Алматының барлық тұрғынына қауіп т!ндіріп 
отыр. Бұған т!зуге болмайды. Алматыдан басқа кейбір 
облыс орталықтарында да жағдай ушығып тұр. Осыған 
байланысты бірқатар !ңірде Т!тенше жағдай енгіздім. 
Бұл – қажетті шара! – деді Президент.

Ол азаматтарымыздың қауіпсіздігі мен тынышты-
ғы на, Қазақстанның тұтастығына қауіп т!нгенін 
біл дірді. Сондай-ақ Қауіпсіздік Кеңесінің Т!рағасы 
ре тінде, әрі бейбіт тұрғындардың !тінішіне орай сол 
күн нен бастап барынша қатаң әрекет ететінін 
мәлімдеді. 

– Бұзақы топтардың әрекеттері жоғары деңгейде 
ұйымдастырылған. Бұл қаржыландырылған бүлікші-
лер дің жан-жақты ойластырылған жоспары екенін 
дә  лелдейді. Бұл – қаск!йлердің қитұрқы әрекеті, – деп 
бүлікшілерге алғаш баға берген Қ.Тоқаев қазақ стан-
дықтардың бойына сенім құйған маңызды с!зді айтты: 
«Қандай жағдай болса да мен елордада бола  мын! Ха-
лықпен бірге болу – Конституциялық мін де тім», – деді 
ол. Қазақстан лидері мерт болған азамат тар дың отба-
сыларының қайғысына ортақтасып, к!ңіл айтты.

Еліміздің барлық !ңірінде коменданттық сағат 
енгізілді. Террористер !з іс-қимылын үйлестіре 
алмауы үшін интернетке қолжетімділік шектелді. 
Қолға алын ған шаралар нәтижесінде 6 қаңтарда бүкіл 
!ңірлердегі тәртіпсіздіктерге қатысушылар саны 11 
мыңға дейін азайды. Шегініп, үйді-үйге, ауыл-
аймақта тығылған бандалық топтарды жоюға 
бағытталған антитеррорлық операциялар басталды. 

6 қаңтарда Қауіпсіздік Кеңесінің отырысын 
!ткізген Қ.Тоқаев «террористерге қарсы штабты !зі 
басқаратынын» жариялады. Президент бүлікшілердің 
шетелде үлкен дайындықтан !ткен халықаралық тер-
рористер екенін және олардың Қазақстанға жасаған 
шабуылын басқыншылық акті ретінде қарастыру 
қажет екенін айта келе, ҰҚШҰ мемлекеттерінің бас-
шы ларына осы террористік қауіпті еңсеру үшін Қазақ-
станға әскери к!мек к!рсетуді сұрағанын мәлімдеді. 

ҰҚШҰ Біріккен штабының бастығы Анатолий 
Си доровтың мәліметінше, жедел жеткен 2 мыңнан 
астам жауынгерден тұратын ҰҚШҰ бітімгершілік 
тобы елді лаңкестік топтардан тазарту операцияларына 
қа тыс қан жоқ, олар маңызды мемлекеттік және 
әскери нысандарды күзетуге тартылды. Мысалы, 
беларустік бітімгершілер – әскери аэродромды, әске-
ри қару-жарақ қоймасын, алматылық ЖЭО-1 және 
ЖЭО-2-ні, армян бітімгершілері – Алматыны нанмен 
қамтитын комбинатты күзетіпті. Тәжік бітімгер шіле-
ріне жергі лікті жауынгерлермен бірлесіп, мегаполисті 
кәусармен жабдықтап отырған су арнасын лаңкес-
тердің улауына жол бермеу миссиясы жүктеліпті. 
Ре сейлік десантшылар босатылған Алматы әуежайы-
ның қауіпсіздігін қамта масыз еткен. Бір тобы елордаға 
бағыт алған. Осының арқасында күзет ісінен боса-
тылған қазақстандық күш құрылымдары бар күшін 
контртеррористік операцияға, қоғамдық тәртіпті 
қалпына келтіруге жұмылдыруға мүмкіндік алды. 

Қазақстан Президентінің пәрменіне орай ҰҚШҰ-
ның республикадағы миссиясы 11 қаңтарда аяқталды. 
13 қаңтардан бастап, он күн ішінде ұйым әскерилері 
қа зақ жерінен әкетілді. Бірқатар сарапшылардың 
баға ла уын ша, Қазақстанға одақтас мемлекеттер 
к!мекке кел ген де, терроршыл топтар !з жоспарының 
жүзеге ас  пай ты нын, қазақ елін басып ала алмайтынын 
жете түсінген. 

ШЕРУШІ ЕМЕС, ТЕРРОРШЫ МА?
Ерлан Қарин «Хабар 24» телеарнасына берген 

сұх  батында мұның бәрі елдегі жағдайды тұрақ сыз дан-
дыруды мақсат тұтқан қастық ниеттегі күштердің 
«нақ ты жоспарланған, үйлесімді іс-әрекеті болғанын» 
айтты. 

«Біз Қазақстанға қарсы гибридтік террористік 
шабуылға тап болдық. Оның түпкі мақсаты жаппай 
тұрақсыздандырып, бәлкім мемлекеттік т!ңкеріс жа-
сау болса керек. Оларда меммекемелерді, құқық қор-
ғау органдарының ғимараттарын басып алудың алго-
ритмі болған. Қаруларды басып алу, коммуникация 
құрал дарына соққы жасау, жолдарды жауып тастау, 
инфрақұ рылымдық объектілерді бұғаттау секілді ша-
ра ларды жүзеге асырды», – деді Мемлекеттік хатшы.

Оның пайымдауынша, зиянкес күштер Қазақ-
станда түрлі-түсті революция жасай алмайтын еді: 
«Cйткені елімізде ахуал басқа. Биліктің позициясы 
орнықты. Бас қа да факторлар түрлі-түсті т!ңкерістің 
классикалық тәсілдерін іске жаратуға мүмкіндік 
бермес еді. Сон дықтан Қазақстанда жағдайды тұрақ-
сыздандырудың мүл дем басқа моделі, !згеше сцена-
рийі сынақтан !ткі зілген. Осы мақсатта радикалды 

және террористік топ тар пайдаланылды», – деген 
пікірде Е.Қарин. Сондай-ақ «ішкі және сыртқы 
деструктивті күштер ымыраласуы мүмкін». Отандық 
арнайы қызметтер елдегі соңғы оқиғаларға бірқатар 
радикалды және экстремистік ұйымдар мүшелерінің 
қатысқанын анықтады. Құзырлы органдар ондай 
тұлғаларды табу, ұстау жұмыстарын жалғастыруда.

Алматы Полиция департаментінің бастығы Қанат 
Таймерденов брифингте қаладағы тәртіпсіздіктерге, 
шабуылдарға 20 мыңға дейін адам қатысқанын жеткіз-
ді. Отандық, шетелдік сарапшылар: «Алматыға сонша 
террорист қайдан кіріп кеткен?» деп күмән білдір гені 
мәлім. 

«Қирату, полиция, күш құрылымдарының нысан-
да рына шабуыл, әкімшілік ғимараттарды басып алу, 
бейбіт тұрғындарға, әлеуметтік нысандарға, аурухана-
лар ға шабуыл жасау және басқасы – мұның бәрі зор-
лықшыл экстремизмнің элементтері саналады. Ондай 
зомбылық әрекеттерін еш ақтауға болмайды. Cзге 
ел дерде, соның ішінде Батыста мұндай қылмыстар 
зор лықшыл экстремизм және терроризм ретінде си-
пат  талады. Бұл мәселеде мемлекет те, қоғам да 
бірауызды болғаны ж!н. Біз зорлық-зомбылықты 
жақтайтын экстремизм идеологиясының жолын кесу-
ге тиіспіз. Бұл оқиғалар, с!зсіз, терроризм актілері 
ретінде баға лануы тиіс», – деді Ерлан Қарин.

Алматы қаласына шабуылдаған адамдардың қара-
пайым ереуілші, тіпті бассыз кеткен бұзақы емес, 
жы мысқы жоспары бар лаңкес екенін айғақтайтын 
оқиға болды: 5 қаңтардың кешінде бүлікшілердің 
үлкен тобы Алматы халықаралық әуежайын басып 
алды. Бейбіт шерушілерге мегаполистің әуе қақпасын 
басып алудың еш қажеті жоқ екені даусыз. Бұл – 
шетелден басқын шылар басып кіруін қарастыратын 
гибридті соғыстар кезінде пайдаланылатын тәсіл екені 
мәлім. Террор шылдардың бұл қадамының құпия-
сырын, астарын кейін «Хабар24» арнасына берген 
сұхбатында Пре зидент Қ.Тоқаев түсіндірді. Оның 
мәліметінше, бұл – шетелдік содырларды елге еш 
тексерусіз, еркін !ткізу үшін жасалған.

«Сіз содырлардың Алматы әуежайын басып алуды 
ұйымдастырғанына назар аударған боларсыз. Қазір 
тергеу анықтағандай, әуежай орталықазиялық 
қаланың бірінен ұшып келген шетелдік азаматтардың 
елге !туін қамтамасыз ету мақсатында басып алынған. 
Олар дайындықтан !ткен содырлар, командирлер. 
Оларды шекаралық тексеру бекеттерінің қасынан 
алып !тіп, қалаға енгізіп жіберген. Cз кезегінде олар 

бірден операцияларды басқаруға кіріскен. Алайда 
құқық қорғау органдары жағдайды !з қолына алып, 
мықты тойтарыс бергеннен кейін қайтадан Алматы 
әуежайы арқылы эвакуацияланған. Содан соң 
әуежайды босатты», – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы мұның мұқият жоспарланған 
операция екенін атап !тті: «Мақсаты – мемлекеттік 
институттарды жою, конституциялық құрылымды 
бұзу, ақыр соңында билікті басып алу болған».

Бұл нұсқаны куәгерлер мен дәрігерлердің айтқан-
дары да растай түседі. Олардың куәлік етуінше, Алма-
тыдағы тәртіпсіздікке қатысушылардың кейбірі Қа-
зақстанда кең таралмаған жат тілдерде с!йлескен. 
Қақтығыстардан кейін ауруханаларға жеткізілген 
жаралылардың кейбірі не қазақша, не орысша 
түсінбеген деген дерек айтылды. 

Алматыдағы бірнеше редакцияға шабуылға куә 
болған «Еуразия» телеарнасының бас директоры Сер-
гей Киселев Zakon.kz порталына берген сұхбатында 
«террористердің жақсы дайындықтан !ткенін, мұздай 
қаруланғанын және байланыстың техникалық құрал-
дармен жабдықталғанын» хабарлады. Жасақтар 25-50 
адамнан құралған екен, әрқайсысының командирі 
бар, олар бұйрықтарды рациямен алып отырған. 
«Кейбірі !зара араб тілінде тілдескен» к!рінеді. Бас-
тапқыда лаң кестер эфирге шығу үшін телеарналарды 

басып алу ды жоспарлаған. Дегенмен, БАҚ қызметкер-
лері он дай мүмкіндік қалдырмай, тез эвакуация-
ланғанын түсініп, редакцияларды қиратқан, !ртеп 
жіберген. Телеарна басшысы террористердің бірнеше 
редакция орналасқан үлкен ғимараттың ішінде 
таратушы серверлер тұрған техникалық орынжай-
лардың нақты қай жерде орналасқанын дәл білгеніне 
қайран қалады. Тиісінше, ең алдымен сол б!лмелерге 
ж!ңкілген. К!к т!бедегі телемұнараға да бірнеше рет 
шабуыл жа салыпты, бірақ тәртіп сақшылары олардың 
ниетін іске асырмай тастады.

Радикалды топтар республикалық эфирге шық-
қанда жағдай қандай болып кететіні белгісіз. Эфирден 
с!йлеу – еліміздің бүкіл !ңірінде жасырынуы мүмкін 
«ұйқыдағы ұяшықтардың» жаппай оянып, іске кірі-
суіне белгі беруі ықтимал еді деген теория бар. 

«ҚАЗАҚСТАНДА ГИБРИДТІК 
СОҒЫС Т�СІЛДЕРІ СЫНАЛДЫ»

Алматыдағы Президент резиденциясын басып алу 
операциясы да лаңкестердің арнайы дайындықтан 
!ткенін паш етті. Алдымен темір дуалды жүк к!лігімен 

соғып, жапырды. Стратегиялық нысанның кіреберісін 
де таран әдісімен бұзып кірді. Ал нысанның күзеті 
бо раған оқтың астында қалған. Оқ !ткізбес қал-
қандардың артына жасырынған лаңкестік топ 
тоқтаусыз ілгері жылжыды. Қолға түскен тәртіп 
сақшыларына, сол даттарға аяушылық емес, асқан 
қатыгездік к!рсеткен. 

К!шелерде түсірілген бейнежазбаларға талдау 
жүргізген мамандар мен сарапшылар Алматыға 
бандиттердің мұқият дайындалған топтары мақсатты, 
нысаналы түрде шабуыл жасады деген ортақ байламға 
келді. Ол топтардың әрекеттері алдын ала жоспарлан-
ған, жұмыс әдістері нақты үйлестірілген: мысалы, 
топтың барлаушылары алдымен басып алынатын 
ны санның аумағына барлау жүргізеді, тәртіп сақ шы-
лары бекінген тұстарды суретке, бейнежазбаға жаза-
ды. Олар нысанды басып алудың күрделілік деңгейін 
анықтайды. Осыдан кейін шабуыл жасау әдістері 
таңдалады. Осы кезде топ мүшелері б!телкелерден 
«Молотов жарылғышын» әзірлеумен айналысқан. 

Қорыта айтқанда, дәл Алматыда билікті басып 
алудың бұған дейін к!рініс бермеген гибридтік ұрыс 
түрлері сынақтан !тті. Бейбіт қазақстандықтардың 
шеруіне сыналай енген және оларды ысырып, 
алдыңғы шепке шыққан лаңкестер және бандиттер 
кейбір ашынған адамдарды !здеріне ілестіріп, стра-
тегиялық нысандарды басып алуға бағыттап отырған. 
Халық алаңдарға еш қарусыз және қарау ниетсіз 
жиналған еді. Радикалды топтар оларды қалқанға 
айналдырды, с!йтіп құқық қорғау органдарын тырп 
еткізбей тастады.

Сонымен, бір мезгілде дезинформация, фейк 
тарату секілді ақпараттық соғыс, идеологиялық 
диверсия тә сілдері қолданылған. Мысалы, тәртіпсіздік 
жасаушылар арасында күш құрылымдарының киімін 
киіп алған, органдарға еш қатысы жоқ адамдар 
жүрген. Бірақ осы бейнежазбалар «күш құрылымдары 
бас к!терген халықтың жағына шықты» деп насихат-
талған және видеороликтер шетелдік телеарналардан 
к!рсетілген. Шын мәнінде Алматы тұрғындары 
бүлікшілердің по лицейлерді, әскерилерді, Ұлттық 
ұлан қызметкерлерін ұрып-соғып, шешіндіріп, солар-
дың киімін киіп алып жатқанын терезеден к!рген, 
бейнежазбаға түсірген. Бұған қоса, күш құрылым-
дарының қызметкері ретінде киінгендердің к!шедегі 
халыққа оқ атқаны туралы дерек бар. Бұл да халықты 
ашындыру үшін жасалған болса керек. 

Мемлекеттік хатшы митингіге шыққан бейбіт ха-
лыққа күш құрылымдарының, полицияның оқ атпа-
ғанын қадап айтты. Олар мұздай қаруланған лаңкестік 
топтардың шабуылынан қорғану үшін атысты.

«Қаралы қаңтар» оқиғалары барысында ресми 
мәлімет бойынша 4 578 адам жараланған, қаза тапқан 
225 адамның мүрдесі моргтерге жеткізілген. Оның 
ішінде 19-ы – күш құрылымдарының !кілдері. 

10 қаңтарда Қазақстан халқы «Қаңтар қырғы нын-
да» адамдар құрбан болғанына қайғырып, Аза тұтты. 

Радикалды топтардың моргке басып кіріп, !з 
жақтастарының мәйіттерін алып кеткені хабарланды. 
Кейіндері қала шетінде адамдар жасырын жерленген 
белгісіз зираттар табылған деген ақпарат жария етілді. 

«Қасіретті қаңтар» оқиғаларында 2 мыңнан астам 
бизнес нысанына 100 миллиардтан астам теңге к!ле-
мінде залал келді. Қаптаған сауда-ойын-сауық орта-
лықтары, сансыз дүкен тоналған. Бұл – әділет іздеген, 
ақиқаттан сусаған халықтың тірлігі емес еді. 

«Қаралы қаңтар» лаңкестік шабуылдардың түрі 
мен тәсілі мүлдем !згергенін, тиісінше, терроризммен 
кү рестің әдістері де !згеруі қажеттігін паш етті. Бұл 
оқи ғаларға дейін қазақ елі әлемдегі ең қауіпсіз, 
тұрақты ел дердің бірі саналатын. Тіпті, Global Terror-
ism Index соңғы рейтингінде Қазақстан 93-орын алды, 
яғни «террористік қауіп-қатер аз» мемлекеттер 
қатарында болды. Енді халықаралық сарапшылар елге 
қатысты бұрыннан қалыптасқан к!зқарас-ұстанымын 
қайта қарап жатыр.

Бірақ бастысы ол емес. «Орнында бар оңалар» 
дейді қазақ даналығы. Ең бастысы, Қазақстан халық-
аралық агрессияның бетін тойтарып, мемлекеттік 
т!ңкерістің алдын алуға қауқарлы екенін әлемге к!р-
сетті. 2022 жылдың қаңтарындағы оқиғалар елді басып 
алудың жаңа тәсілі ретінде құзырлы органдарға ар  -
нал ған оқу құралдарына енуі мүмкін, ендігі міндет – 
ақпараттық терроризммен қабыса жүретін мұндай 
шапқын шылықтан қорғанудың әдіс-амалдарын түзу, 
осындай қайғылы оқиғалардың қайталануына бұдан 
былай жол бермеу болмақ. 

Ел Президенті Қасым-Жомарт Тоқаев қастерлі 
Отанымыз – Қазақстан әлем картасында егемен ел 
ретінде сақталып қана қоймай, қуатты мемлекетке 
айналатынын зор сеніммен мәлімдеді. Жаңа Қазақ стан-
да экономикамыз анағұрлым қарқынды дами ты нын, 
азаматтарымыздың әлеуметтік жағдайы жақсара түсе-
тінін нықтады. Осыған бастайтын қажетті рефор ма лар 
мен нақты іс-шаралар жоспары қабылданып жатыр.

«ҚАСІРЕТТІ ҚАҢТАР»

Ерлан САИРОВ, Парламент Мәжілісінің депутаты:  

Мемлекетке қарсы жасалған 
қастандық еді

– Қаңтардағы оқиға кезінде Алматыға сырттан содырлар кірді. Аудандық 
Ішкі істер басқармасы мен бірнеше ғимаратқа шабуыл жасағанын білеміз. 
Олар сырттан келген, кейбірі қазақша білмейтін содырлар. Сол кезде 
шетелдің 300-ден астам азаматы шекарада ұсталды деген ақпарат шықты, 

яғни, қаншама адам Қазақстанға кірген. Олардың барлығы елдің ішінде !мір сүрген және белгілі 
бір жаттығудан !ткен. Одан соң Қазақстанға ҰҚШҰ ұжымдық күштері келді. Тәртіп орнағаннан 
кейін олар еліне қайтты. Ұжымдық күштердің !зінің белгілі бір нормасы мен процедурасы бар. Бұл 
әскери күш емес, бітімгершілік күштері болды. Ал «қаңтардағы оқиғаның барлығын қалай Ұлттық 
қауіпсіздік комитеті к!рмеді, алдын алмады?» деген сұрақ туындайды. Алматыда әуежайға содырлар 
келер алдында жарты сағат бұрын бүкіл күзетті «үйлеріне қайтыңдар» деп қоя берген екен. Яғни, 
мемлекетімізде белгілі бір қастандық болған. Оның анық-қанығын қазір құқық қорғау органдарының 
!здері анықтап жатыр.
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АЙЫППҰЛ АЛПАУЫТТАРДЫ 
АУЫЗДЫҚТАМАЙ ТҰР

Таяуда Маңғыстау облысының Эколо-
гия департаменті табиғатқа зиян тигізгені 
үшін 20-дан астам мұнай компаниясынан 
426 миллион теңге айыппұл !ндірді. Ко м-
паниялар мұнай !ндіру кезінде ауа ластап, 
топырақты бүлдірген. Жалпы, мұнай ком-
па нияларына қатысты осындай экология-
лық мәселе біраздан бері бар. &сіресе, 
2014-2015 жылдары мұндай экологиялық 
қылмыстар к!птеп ашыла бастады. Кейбір 
!ндірушілер мемлекетке миллиардтап 
айып пұл т!леді. &йткенмен, к!бі шы ғын-
далдық екен деп ауаны, жерді ластауын 
доғарған емес. Рас, мұнай – табыстың к!зі, 
бірақ қоршаған ортаға тигізер залалы ора-
сан. 2019 жылы Экология министрлігі мен 
«ҚазМұнайГаз» ҰК» АҚ арасында қоршаған 
ортаны қорғау саласындағы ынтымақтастық 
туралы меморандум жасалған. Оған «Маң-
ғыстаумұнайгаз», «7зенмұнайгаз» және 
«Қаражанбасмұнай» компаниясының да 
қатысы бар. Бұлар 2024 жылға дейін аумағы 
2,5 миллион шаршы метр болатын !здері 
т!ккен зиянды қалдықты жоюға, ластанған 
жерді қалпына келтіруге міндеттелген 
болатын. Бірақ міндетін жарытып орындап 
жатқан жоқ. Мысалы, қазірге дейін «7зен-
мұнайгаз» – 310 мың, «Қаражанбасмұнай» 
– 17 мың, «Маңғыстаумұнайгаз» 350 мың 
шаршы метр ғана қалдықты тазалаған. 
Маңғыстаудың Экология департаменті 
«2024 жылға дейін компаниялар міндетті 
орындай алмауы мүмкін» деп болжам жасап 
отыр. Біздің де ойымыз осыған саяды. Онда 
департамент компаниялармен соттасып, 
біраз дау шығары с!зсіз. 

Соңғы 10 жылға жуық уақыт бойы елі-
міз жылына шамамен 80 миллион тоннадан 
астам мұнай !ндіріп жүр. Алдағы уақытта 
к!лемін арттыруға дәмеліміз. Алайда зиян 
жағын ескермей кеткендейміз. Экологтер 
ұсынған бейресми деректерде бір ғана Маң-
ғыстау облысының аумағында 2 миллион 
тоннадан астам мұнай қалдығы жатыр. Жай 
жатса шаруаны кейінге қалдыруға болар 

еді, дегенмен бұл қалдық жыл сайын топы-
рақты құнарсыз етіп, ауаны бүлдіріп, ақы-
ры елдің саулығын бұзады. Жалпы, батыс-
тағы 4 !ңірдің де табиғаты мұнай !нді-
рушілерден залал тартып отыр. &сіресе, 
Ақт!бе облы сынан жиі шу шы ғады. 2017 
жылы Ақт! бедегі ірі мұнай компаниялары 
жерасты суын ластағаны анықталды. 
Ақт!бедегі К!кжиде құм алқабында мұнай 
мен тұщы су қоры бар. Аумағы 43 мың 
гектар жерде мұнай !ндіретін компаниялар 
ауызсуды түбегейлі қорғау технологиясын 
қолдан баған. Мұнымен қоймай ауаны да 
ластады. Биыл жағдай тіпті ушыққан екен. 
Ақт!бе облысының прокуратурасы 
«СНПС Ақт! бе мұнайгаз», «КМК Мұнай» 
мен «Ада Ойл» компаниясы 20 мың тон-
надан астам топы рақты бүлдірген. «Ада 
Ойл» «К!кжиде» жер асты суын рұқсатсыз 
пай даланған. Осы 3 компания мемлекетке 
бар болғаны 200 миллион теңге айыппұл 
т!леп, оңай құтыл ды. Ал табиғатқа келті-
рілген залал 7 мил лиард теңге деп есеп-
телген. 2016 жылы Байғанин ауданының 
23 мың шаршы метр жеріне мұнай т!гіл-
генін білеміз. Кейін Жем !зеніне әсер етті. 
Компаниялар бұл аудан ның аума ғы нан 
арнайы қалдық т!гетін жер жалдаған. Эко-
логтер мен тұрғындар қанша арызданға-
ны мен, мәселе сол күйі қалды. Демек, 
мұ найдың табысы болмаса, зияны ешкімді 
алаңдатпайтын сыңайлы.

Топырақтың, ішер су мен жұтар ауаның 
ластанғанын қара алтын !ндірісін !ркен-
деткен Атырау !ңірі де к!ріп отыр. Облыс-
тың табиғаты экологиялық жағынан қо-
лайсыз, батпақты, тұзды топырақ. Ел-жұрт-
ты жұмыспен қамтып, экономикалық жа-
ғынан қыруар пайдаға кенелтіп отыр де-
месеңіз, мұнай-газ саласындағы кәсіпорын-
дардың арасында Экологиялық кодекстің 
талаптарын сақтап отырғандары некен-
саяқ. Жыл сайын ауа қабатына шығары-
латын қауіпті заттар к!лемінің 85 пайызы 
осы салаға тиесілі. Жақында бұл облыстың 
да Экология департаменті мұнай !ңдеу за-
уыты мен мұнай !ндіруші кәсіпорындар 
ауаны ластағанын мәлімдеді. Қоршаған 
ортаға 1 миллиард теңгеден астам залал 
келген. Ал осынша зиянды қалдықты кім, 
қалай жояды?

ЭКОЛОГИЯ САЛАСЫН 
МҰНАЙШЫЛАР БАСҚАРЫП ЖҮР МЕ?

Міне, дәл осы зиянды қалдықты жою 
мәселесі экологтерді де қатты алаңдатады. 
Батыс !ңірлердегі әр мұнай компаниясында 
кемі жүздеген кен орны бар. Олардың к!бі 
!ндірген мұнайдың қалдығын бұрғылау 
платформаларының қасында топыраққа 
т!ге салады екен. Бұл бер жағы ғана. Ал 
Атыраудағы «Атамекен» ЭКО қоғамдық 
қорының т!рағасы Арман Хайруллин мұ-
най компанияларын айыппұл т!легені үшін 
ақтауға болмайтынын айтады. Себебі ол 
ақша бүлінген ортаны қалпына келтіруге 
жұмсалмайды.

– Компаниялардың «мұнай шрамдары» 
деп аталатын арнайы полигондары бар. 
К!біне елді мекендерге жақын орналасады. 
Сол жерге апарып, қалдықтарын т!геді. 
Одан ауаға тараған улы заттар халықтың 
денсаулығына әсер етеді. Топырақты да, 
ауаны да ластайды. Иә, компаниялар айып-
пұл т!лейді, бірақ қаржы орталыққа кетеді. 
Ақша зиян к!рген тұрғындарға берілмейді. 
Не сол полигонның зардабын жоюға б!-
лінбейді. Кейде Экология департаменттері 
мұнай компанияларына зардабын жою 
туралы міндет жүктейді. Бірақ ол іс атқа-
рылған емес, – дейді эколог.

Арман Хайруллиннің с!зін ж!нсіз дей 
алмаймыз. Мәселен, әлем елдерінде мұнай 
қалдығының кесірінен зардап шеккен 
тұрғындарға компенсация т!леу тәжірибесі 
бар. 2010 жылы Мексика шығанағындағы 

Deepwater Horizon мұнай платформасында 
жарылыс болды. Жұрт тарихтағы ең үлкен 
экологиялық апат ретінде таныды. Жарыл-
ған платформа суға батып, күніне 200 тонна 
мұнай теңізге т!гілді. Ақырында жануар 
мен жәндіктердің 400 түрі жойылып кете 
жаздады. Сол кезде платформаға жауапты 
British Petroleum мұнай компаниясы айып-
пұл ретінде 18,7 миллиард АҚШ долларын 
т!леп қана қоймай, миллиондаған халық-
тың !темақы қорына ақша аударуға мін-
деттелген болатын. Қош, мұндай апаттың 
бетін аулақ қылсын. Бірақ елімізде бір емес, 
ондаған мұнай компаниясы жыл сайын 
табиғатты бүлдіре берсе, жауаптылар қол 
қусырып отырмағаны абзал. Бірақ эколог 
Арман Хайруллин «салаға жауапты Эко-
логия министрлігі табиғатты қорғаудың 
орнына, мұнай алпауыттарының сойылын 
соғып жүргенін» айтып қапаланды. 

– Экология министрлігінің жұмысы !те 
баяу. Себебі ведомство мұнай алпауыттарын 
біріктіретін Энергетика министрлігінен 
шық қан азаматтардың ырқында жүр. Мә-
селен, осының алдында Экология саласын 
басқарған Мағзұм Мырзағалиевтің маман-
дығы – мұнайшы. Кейін орнына келген 
Серікқали Брекешев – геолог. Екеуінің де 
экологияға еш қатысы жоқ. Жалпы, эко-
логия мен геология бір-біріне қарама-
қайшы ұғым. Біріншісі – табиғатқа келетін 
зиянды жоюға, екіншісі зиянды тауып бе-
руге тырысады. Сондықтан бұл құрылымдар 
мүлде б!лек болуы қажет. Осыдан келіп 

шиеленіс туады. Экология саласына !те аз 
қаржы б!лінеді, Экология департамент-
терінде штат санаулы, жалақы т!мен. К!-
біне жас мамандар уақытша барады, к!п 
тұрақтамай, басқа жерге ауысып кетеді, – 
деді Хайруллин. 

ТОПЫРАҚТЫҢ 
ТОЗЫН ШЫҒАРДЫҚ

Табиғатты бүлдірген компаниялардың 
жайын елімізде Экологиялық кодекс ар-
қылы қарайды. Дегенмен ауаның не судың, 
топырақтың ластанған м!лшеріне қарай 
айыппұлдың бекітілген нақты бір сома-
сын есептеу тәсілін к!рмедік. Зиянды қал-
дық тың м!лшері экологиялық мониторинг 
кезінде анықталып, айыппұл м!лшері 
белгіленеді. 

Мұнай !ндіру кезінде, әсіресе топырақ 
к!п ластанады. Ластанған топырақ қабатын 
алған соң орнын таза құнарлы топырақпен 
толтырып отыру қажет. Қазақ Ұлттық 
аграрлық зерттеу университетінің экология 
кафедрасының профессоры Бағлан 
Махамедова бұл жаһандық мәселе екенін 
айтады. Сондықтан мұндай мәселе барын 
біліп, қарап отыруға болмайтынын айтады. 
Уақытылы зерттеу жүргізіп, жағдайды 
бағамдап отырған абзал. 

– Жерді қалпына келтіру үшін мик-
робиологиялық әдістер, мұнай сорбенттерін 
қолданады. Мұнай қалдықтары топыраққа 
сіңбейді. 7сімдік те шықпайды, жануар-
лар ға қауіпті. Жаңбыр жауса ластанған ау-
мақтың к!лемі артады. Тек биосфера емес, 
адам денсаулығына зиян. Ластанған топы-
рақтың қалпына келуіне к!п уақыт керек. 
Салдарынан топырақтың тығыз қабаты 
жалаңаштанып, жер қуаңданады, тұз да-
нады, – дейді маман.

Расымен, эколог айтқан пікірдің дәле-
лін !зіміз де к!ріп отырмыз. Мұнай !нді-
ретін !ңірлерде соңғы жылдары су тапшы, 
жеріне к!к шықпай, құрғақшылық жайлап 
жүр. Яғни, зиянды қалдық біз ойлағаннан 
к!п таралған тәрізді.

ТҮЙІН: Салаға жауапты уәкілетті орган-
дардың экологиялық нормаларды бұзған 
мұнай компанияларына қыруар айыппұл 
салып жатқанын жиі естиміз. Алайда тоқтай 
қойған жоқ. Оның себебі белгілі, табиғатты 
пайдаланушыларға жаңа технологияларды 
іске асырып, жасыл экономикаға қадам 
басқаннан гCрі айыппұл тCлеп құтылған 
тиімді. Dйткені еліміздің экологиялық заң-
намасы бойынша олар кCзге кCрінетін за-
лалды ғана Cтейді. Ал кCзге кCрінбейтін және 
кешенді экологиялық зерттеулерді қажет 
ететін залал әзірге Cтеусіз қалды.

ҚАРЖЫ ПИРАМИДАСЫН 
ҚҰРДЫ ДЕГЕН 

КҮДІККЕ ІЛІКТІ
Алматы қалалық соты Т!ребаев, 

Шерниязов және Саидбаевтың істі 
болғанын растап, Қылмыстық ко-
декстің 217-бабы 3-б!лігі 2-тармағы 
(«Қаржы пирамидасын құру және 
оған басшылық ету») бойынша 
күдікті деп танылғанын хабарлады. 
Вайнерлер Mudarabah Capital қар-
жы пирамидасын жарнамалап қана 
қоймай, сонымен қатар компа ния-
ның тең иелері ретінде тұрақты 
түрде табыс тауып отырған. 

Полиция департаменті бас шы-
сының орынбасары Рустам &бді-
рахмановтың с!зінше, қылмыс-
тық іс ASTEX.KZ ЖШС мен ACD 
Tech  nology ЖШС лауазымды тұлға-
ларына қатысты қаржы пирами да-
сын құру және оны басқару фактісі 
бойынша бір топ азаматтың ша-
ғымы негізінде тіркелген. 2019 
жылдың ақпанынан 2021 жылдың 
қаңтарына дейін аталған ЖШС-
ның лауазымды тұлғалары жеке 
және заңды тұлғалармен мемле-
кеттік сатып алуға қатысу үшін 
қа жет болуы мүмкін қаражатты 
тар ту бойынша бірлескен қызмет 
туралы келісімдер жасасқан. Екі-
жақты құжатқа сәйкес, фирмалар 
ай сайын әрбір салымшыға салған 
сомасының 20 пайызын т!леп оты-
руға тиіс болған. ASTEX.KZ ЖШС-
на 162 салымшыдан 2 млрд теңгеден 
астам қаражат басқа компания – 

Mudarabah Capital ЖШС арқылы 
түскен.

Бұған дейін осы іс бойынша 
компанияның бас директоры 
Руслан Бұрханов қамауға алынған. 
Ал Т!ребаев пен Шерниязов 1 000 
АЕК, яғни 2 778 000 теңгеден кепіл 
беріп шыққан, Азизжан 2 айға 
сырт тай қамауға алынды. Вайнер-
лердің ешқайсысы бұл жағдайға әлі 
түсінік берген жоқ. Мейіржан Т!-
ребаев кеше Шымбұлақта сноу борд 
теуіп жүрген видеосын жа  рияласа, 
қалған екеуі тым-тырыс.

АЛАЯҚТЫҚ ЖАСАП, 
АЛҒЫСХАТ АЛДЫ МА? 

Mudarabah Capital компания-
сының құрылтайшысы Мейіржан 
Т!ребаев былтыр «Қазақстан Тә-
уелсіздігіне 30 жыл» мерекелік ме-
да лімен мараппатталғаны естері-
ңізде ме? «Қазақстанды әлеуметтік-
экономикалық тұрғыдан дамыт-
қаным үшін. Ештен кеш жақсы. 
Мойындағаныңызға рақмет!» деп 
әлеу меттік желідегі парақшасында 
мақ тана жазған еді. Бұл Mudarabah 
Capital компаниясының басшысы 
Руслан Бұрқанов қаржылық пи ра-
мида ұйымдастырды айыппен уа-
қытша қамау изоляторында отыр -
ған кезі. Ал желі қолдану шы лары 
«Адам дарды пирамидаға кір гізіп, 
марапат алды» деген күмәнді ойын 
жарыса жазып еді.

«Гарант 24» және Estate Ломбард 
секілді компанияларының айна-
ласында айқай-шу шығып, жүз-
деген салымшы салған ақшаларын 
қайтара алмай қиналғанда да вай-
нер Мейіржан Т!ребаевтың аты-

ж!ні жылт еткен. &ншілер Айқын 
Т!лепберген, Ернар Айдар, сондай-
ақ актерлер Асылхан мен Артур 
Т!леповтермен бірге «жарнамала-
рына сеніп қалдық» деп ағынан 
жа рылып еді. &леуметтік желідегі 
парақшасы арқылы халықтан ке-
шірім сұрады. Олар бейнеүндеуде 
!здерінің де аты аталған қаржы 
ұйы  мының құрбаны болғанын ай-
тып, ақталды. &нші Айқын досы-
мен бірге к!лігін кепілдікке қойып 
алданғанын айтса, Артур Т!лепов 
салымшы ретінде отбасының жи-
нап жүрген қаражатынан 13 млн 
теңге жұмсағанын айтып ағынан 
жарылады. Ал белгілі вайнер Ме-
йіржан Т!ребаев «Гарант 24 Лом-
бард», «Estate Ломбард» компания-
сын сотқа беретінін мәлімдеген.

«Міне, Нұр-Сұлтан қала сын-
дағы Есіл аудандық ішкі істер б!лі-
міндемін. Мені алдап, к!лігімді 
алып қойғаны туралы шағым жаз-
дым. Мен де ломбард құрбанымын. 
7кінішке қарай, біз де сеніп қал-
дық», – деді ол бейнежазбасында. 
Мейіржан ломбард !кілдері құжат-
тарын к!рсеткеннен кейін сеніп 
қалғанын айтып, сүттен ақ, судан 
таза болып шықты. 

Бір ескеретін жайт, Қылмыстық 
кодекстің 212-бабына сәйкес, қар-
жылық (инвестициялық) пирами-
даны құруға дем берушілік немесе 
оған және оның құрылымдық б!-
лімшесіне басшылық ету туралы !з 
еркімен мәлімдеген, сондай-ақ 
оның қызметін ашуға немесе жо-
лын кесуге белсенді түрде ықпал 
еткен, қаржылық (инвестициялық) 
пирамиданы ұйымдастырушыдан 

басқа адам, егер оның әрекеттерінде 
!зге қылмыс құрамы болмаса, қыл-
мыс тық жауаптылықтан босаты-
лады. Яғни, осы тұста «ауадан ақша 
жасап» заңға қарсы келетін қар-
жылық пирамиданы табыс к!зіне 
айналдырғандар заңды жақсы 
біледі деген ой келеді.

Аталған бапқа сәйкес, осындай 
құқықбұзушылыққа барған адам 
жасаған қылмысының ауырлығына 
қарай айыппұл т!леуі, не қоғамдық 
жұмыстарға тартылуы, болмаса бас 
бостандығы шектеліп, бүкіл дүние-
мүлкі тәркіленуі мүмкін. Жазаның 
ең ауыр түрі – 10 жылға дейін бас 
бос тандығынан айыру. Ал вайнер-
лерге Қылмыстық кодекстің 217-
бабы 3-б!лігі 2-тармағы («Қаржы 
пирамидасын құру және оған бас-
шылық ету») бойынша айып тағы-
лып отыр. Демек, айыбы дәлел ден-
се, айыппұлмен құтылып кете ал-
майды. Себебі олар қаржы пирами-
дасын жарнамалап қана қоймай, 
сонымен бірге оның тең иелері 
ретінде үнемі табысқа ортақтасып 
отырған, сол қаржы пирамидасын 
құрды деген күдікке ілікті.

Жалпы, соңғы 3 жылда сотқа 
дейінгі тергеп-тексерудің бірыңғай 
тізілімінде Қылмыстық кодекстің 
217-бабы (қаржылық (инвестиция-
лық) пирамиданы құру және оған 
басшылық ету) бойынша 365 ма-
териал тіркелген. Бүгінде 126 адам 
жауапқа тартылды. 38-і сотталса, 
қалғанына қатысты тергеу жұмыс-
тары жалғасып жатыр. Қамауға 
алынғандар арасында «Гарант 24 
Ломбард» ұйымдастырушылары (17 
адам жапа шеккен) бар. Сонымен 
қатар «L-Капитал» пирамидасының 
екі к!шбасшысы сот шешімін 
күтуде. Бұл пирамидадан зардап 
шеккен 300 адам 260 миллион 
теңгеден айырылған. Ал Evolution 
corp алданған жандардан 3 млрд 
теңге жинаған. Ұйымның барлық 
мүлкі тәркіленген, сондықтан жапа 
шеккен жандардың жолы болды. 
К!біне алаяқтардың қаржысы 
шетелге шығарылғандықтан табу 
қиын.

ЗАҢНЫҢ ОСАЛ ТҰСЫН БІЛЕДІ
&леуметтік желіде «қыруар қар-

жы ға қарық қыламын» деген алаяқ-
тардың арам ойын іске асыруда 
тап тырмас алаңға айналғанда жұл-
дыздарды жауапқа тарту мәселесі 
күн тәртібінен түсер емес. Бұған 
дейін !нер жұлдыздары талай адам-
ды тақырға отырғызған алаяқ тар-
дың компанияларын желіде ашық 
жарнамаласа да, еш жауапкер ші-
лікке тартылмады. «Мән бермеп-
пін», «Ұят болды», «мен де алдан-
дым» деп ақталып, халықтан ке-
шірім сұрап құтылып кетті. Таны-

малдарды тарту арқылы «сенімге 
кіру» сәнге айналған шақта ра-
сымен алаяқтарға алданды ма, әлде 
!здерін солай ақтады ма, бір !з-
деріне аян.

Айтыскер Балғынбек Има шев-
тің басы даудан арылмай келеді. 
Оның «300 мұқтаж жанға үй әпе-
ремін» деп қор құрғаны белгілі. 
Қор ға кіріп, мүше болу былай тұр-
сын, үй алуға тұрған іштегі кезекті 
саудалаған сыңайлы. Бір кезек 150 
мың теңге екен. Осы қорға алданып 
қалғаны жайында бір топ әйел 
шағымданып шықты. Оның ал-
дында да ақын Сарамен бірге жат-
пай-тұрмай кооперативке жарнама 
жасап жүргені де күмән тудырды. 
Amanat home кооперативіне қа-
тысты дау-дамайда !зін жұртқа 
кооператив басшысы ретінде та-
ныстырып келген К!ңілбай Шүке-
новтің бұған мүлдем қатысы жоқ 
болып шыққан. 

4,3 миллион оқырманы бар 
Баян Мақсатқызы атышулы Аstex 
компаниясын жар намалап: «Бұл 
Қазақстандағы жалғыз компания, 
соның арқа сын да тендерлік жоба-
ларға инвестиция салып, тәуекелге 
бармай-ақ ақша табуға болады» деп 
жалпақ жұртқа жария салған еді. 
&леуметтік желіні шарлап кеткен 
бейнежазбада жұрт қа белгілі ол 
ақша салу мәселесіне келгенде осы 
компанияның құрыл тай шылары – 
ағалы-інілі Алмас пен Шыңғыс 
Құр манғалиевтерге сенім арта ты-
нын жеткізіп, жауап кершілікті со-
ларға бұрып қойды. 

7нер адамдарының ішінен қар-
жы пирамидаларына алдымен Ер-
нар Айдар тұтылды. Ол жарнама-
лаған ұтыс ойнындағы к!ліктерді 
ұйымдастырушылардың жалға 
алғаны анықталған еді. Сондай-ақ 
лотереяда аталған пәтерлер шын 
мәнінде жоқ болып шықты. Ал 
алаяқ тар компьютер арқылы жал-
ған лотерея жасап, !тірік н!мір лер-
дің «ұтқанын» хабарлаған. Мони-
тордың арғы жағындағы қатысу-
шылар кімнің «жолы болғанын» 
білмейтіндіктен, ұйымдасты ру-
шылар лотереяны осылайша оңай 
аяқтай салуға тырысқан. Бірақ 
Экономикалық тергеу департаменті 
ұтысқа тігілген авток!ліктердің 
мемлекеттік н!мірлерін тексеріп 
к!рді. С!йтсе, олар жалға беретін 
мекемелердің балансында тұр екен. 
Ал жалған лотерея иелері к!лікті 
жалға алып, жарнама түсіріп, оны 
кейін қайтарып берген. Есесіне, 
Ернар Айдар арқылы 20 мың билет-
тің әрқайсысы 10 мың теңгеден 
са тылып, жалпы сомасы 200 мил-
лион теңге пайда түскен. Сонымен, 
карантинде онлайн ұтыс ұйымдас-
тырғандар алаяқтық бабы бойынша 

күдікке ілініп, уақытша тергеу 
изо ляторына қамалды. Ал оларға 
алданғанын дәлелдеген әнші Ернар 
Айдар қамаудан босап шығып, 
бейнеүндеу арқылы к!пшіліктен 
кешірім сұрады. 

Қарапайым халық қатты сенетін 
танымал азаматтар жарнамаға қа-
тыспаса, материалдық шығын мен 
заңсыз бизнеске тартылған адам-
дардың саны әлдеқайда аз болар 
еді. Енді неге қаржылық пирами-
даны жарнамалаған !нер жұлдыз-
дары бейнеүндеумен құтылды? 
Себебі жарнама жасаушы әнші ме, 
вайнер ме, желідегі жазылушысы аз 
ба, к!п пе, оның барлығы ешқандай 
р!л ойнамайды. 7нер адамдарының 
халықты алдауға тікелей қатысы 
жоқ деп танылып, жауапкершіліктен 
босады. Заңгер Жанпейіс Назарғали 
да ойымызды қуаттап, заңның осал 
тұсы осы деп отыр.

«Алаяқтық бабы бойынша қыл-
мысқа тартуды күшейтпесе, мәселе 
шешімін таппайды. 2-3 жыл бұ рын-
ғы ломбардқа авток!лік қою жа-
йында ұмытпаған боларсыз, олар да 
осылай жазадан құтылып кеткен 
еді. Қылмыстық әрекетті жарнама-
ла ғаны үшін не салық т!лемейді, не 
қылмысқа тартылмайды. Заңның 
ең осал тұсы – осы. Соны жақсы 
түсініп алған бәрі», – дейді Ж.На-
зарғали.

ТАНЫМАЛДАР ЖАЗАДАН 
СЫТЫЛА МА?

Мейіржан Т!ребаевтың жары, 
актриса Дана Есеева бір сұхбатында 
кезінде алаяқтарға алданып, тір-
нектеп жинаған 20 мың долларынан 
айырылып қалғанын айтқаны бар. 
С!йтіп, басыбайлы баспаналарына 
2019 жылы ғана қол жеткізіпті. 
Жылдар бойы жалдамалы пәтерде 
тұрып келген к!пбалалы отбасы 
алаяққа алданудың қандай екенін 
біледі. Бір емес, бірнеше рет. «Аузы 
күйген үрлеп ішеді» дегенді ескер-
сек, «Гарант 24» және «Estate Лом-
бард»-тың тақырға отырғызғаны 
жазған арызымен қоса ұмытылған 
сияқты. Халық желідегі жұлдыздар-
дың жылтыраған !міріне қызығып, 
тез баюға ұмтылады, несиеге қарыз 
алып, қаржысын қаржы пира ми-
дасына құрудан тайынбайды. Ал 
олардың к!ксегені қаржылық ұйым 
құрып, сеніміне ие болған халық-
тың ақшасына баю болса, таны мал-
дардан не қайыр... Мәселенің ақ-
қарасы анықтала жатар. Бастысы, 
жарнаманы табысқа айналдырған 
желідегі жұлдыздар да, миллион-
даған оқырманы барларды құда-
йындай к!ретін халық та бұл даудан 
сабақ алса игі. Екінші, хан да, қара 
да заң алдында тең екені с!з жүзінде 
қалмауы тиіс.

Қара алтынның қалдығы табиғатқа сор болды 

ВАЙНЕРЛЕР және ҚАРЖЫ ПИРАМИДАСЫ

Ел �азынасына м�найды� берген пайдасы к�п. Біра� �ара алтынны� тек 
��нын ескеріп ж�ріп, зиянын �мыт �алдыр�андаймыз. Со��ы онжылды�та 
м�най компаниялары �алды�ын дала�а т�гетін «әдетін» �детіп барады. 
М�найды� �алды�ы т�гілген топыра�ты� тозы шы�ып, ауа ластанып жатыр. 
Оны� кесірі адам саулы�ын айналып �тпейді. Экологияны� жайы оларды 
тол�андырмаса керек. Ал мәселе айыпп�лмен шешілер емес. Сонда 
шарасызды сарса��а сал�андай м�най алпауыттарын ж�нге келтірер жол 
болма�аны ма? 

(аржы пирамидасын жарнамалап келген вайнерлерді� басы дау�а �алды. Біра� б�л дау 
б�рын�ыдан �згерек. «Тиімді исламды� инвестициялар» туралы айтып, талай адамды табысты 
болу�а иландырып, «Сенімді �шу» деп �рандат�ан Мейіржан Т�ребаев, Мейірхан Шерниязов, 
Азизжан Саидбаев «(аржы пирамидасын ��ру және бас�ару» бойынша �ылмыс жасады деген 
к�дікке ілінді. Та�ыл�ан айып дәлелденсе, 5 жылдан 10 жыл�а дейін бас бостанды�ынан 
айырылуы м�мкін. 2р постыны� астарында �аржыны к�здейтін жарнамасы «жылты�дап» ж�ретін 
вайнерлерге бейне�ндеу к�мектесе ме? «Пирамидадан» пайда тап�ан ж�лдыздар б��ан дейін 
�ылмысты� жауапкершіліктен �алай ��тылып кетті?
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Birinshi Lombard (Бірінші Ломбард) ЖШС тауар белгісі «Бірінші 
Ломбард»  2022 жылы ақпан айының 11, 18, 25 күндері, сағат 13.00-де 
кепілге қойылған мүліктердің сатылымы �ткізілетіні туралы жариялай-
ды. Мекен-жайымыз: Алматы қ., Розыбакиев к., 37 үй. Телефон: 8 (727) 
268-40-37

ТОО Birinshi Lombard (Бірінші Ломбард) c торговой маркой «Бірінші 
Ломбард» объявляет о проведении торгов залогового имущества 11, 18, 
25 февраля 2022 года, в 13.00 часов по адресу: г. Алматы, ул. Розыбакиева, 
д. 37. Телефон: 8 (727) 268-40-37

Солт�стік 
азастан облысында 
ана мен бала �лімі �ршіп барады. 
Б��ан тиісінше баылауды� жо�ы, 
учаскелік дәрігерлерді� нашар 
ж�мысы, тар бейінді дәрігерлерді� 
жетіспеушілігі, сондай-а жа�а ту�ан 
нәрестелерді� туа біткен ауру�а 
шалды�у к�рсеткішіні� артуы себеп.  

Солтүстік �ңірде былтыр алты мыңнан 
астам нәресте дүние есігін ашса, соның 
ішінде 74-і бір жасқа толмай шетінеген. 
Бұл 2020 жылғы к�рсеткішпен салыстыр-
ғанда 18 балаға артық. Ал 5 жасқа дейінгі 
балалардың �ліміне келсек, былтыр – 87, 
2020 жылы 70 сәби к�з жұмған. ?з үйінде 
қайтыс болған балалардың саны екі есеге 
артқан: 2020 жылы бесеу болса, былтыр 
– 10. Тыныс алу органдары ауруларының 
салдарынан бала �лімі бес есеге артқан.

2021 жылдың қорытындысы бойынша, 
әсіресе Мағжан Жұмабаев, Есіл, Аққайың, 
Қызылжар, Тайынша, Уәлиханов және 
Шал ақын аудандарында, сондай-ақ Пет-
ро павл қаласындағы №1 және №3 емхана-
ларында бала �лімінің к�рсеткіші к�-
бейген. 

Облыстық к�пбейінді балалар ауруха-
насы директорының орынбасары Нұрлан 
Жақыповтың айтуынша, бала �лімінің 
себептері арасында перинаталды кезеңде 
пайда болатын аурулар жиі кездеседі. 
Барлық �лім-жітімнің 50 пайызының се-
бебі – осы. Ал туа бітетін ауытқулар �лім 
себептерінің 28 пайызына жетіп отыр. 
Соның ішінде ең жиі кездесетіні – жүрек-
қан тамырлары аурулары. 

Нұрлан Назымұлы атап �ткендей, туа 
біткен ауруларға байланысты шетінеген 
сәбилердің барлығының да дерті дер кезін-
де анықталмаған. Ультрадыбыстық зерттеу 
жүргізген кезде мамандар бұл ауруларды 
к�рмеген немесе «қолдарын мезгілінен 
кеш сермеген». Кейбір жағдайларда жүкті 
әйелдердің �здері кінәлі: олар есепке 
уақытылы тіркелмеген немесе маңызды 
скринингтерден �тпеген. 

«Бір ғана мысал: әйел жүктіліктің 10-
шы аптасында бірінші скринингтен, 22-ші 
аптасында екінші скринингтен �ткен. Ол 
кезде ешқандай ауру белгілері анықтал-
маған. Ал 29-30-шы аптада жүргізілген 
үшінші скрининг барысында шарананың 
іш қуысында туа біткен ақау бар екені 

белгілі болған. Осындай мысалдардың 
жалпы саны – 11. Ауру ерте бастан анық-
талса, ауру бала тууының алдын алуға бо-
лар еді», – дейді дәрігер. Мамандардың 
ай туынша, 19-шы аптаға дейін дерт анық-
талып, 22-ші аптаға дейін жүктілікті тоқ-
тату туралы шешім қабылдануы тиіс.

Ал үйінде қайтыс болған 10 баланың 
т�ртеуінің �ліміне жіті респиторлық ин-
фекция себеп болған. Суық тиген балалар-
ды ауруханаға апармай, үйде емдегеннің 
салдары осылайша опық жегізді.

АЛДЫН АЛУ 
МҮМКІН БЕ?

Дәрігердің пікірінше, сәби �лімінің 
алдын алу үшін жүктілікті ерте жоспарлау, 
бала к�тере алатын жастағы әйелдерді 
сауықтыру, болашақ аналарды босануға 
мұқият даярлау, жүктілік бойынша есепке 
ерте тұру, сондай-ақ алғашқы медицина-
лық-санитарлық к�мек дең гейін де жүкті 
әйелдерді толыққанды ба қылау, ультра-
дыбыстық-скринингтік зерт теулерді уақы-
тылы жүргізу және қан дай да бір ақаулар 
анықтала қалса, жүк тілікті тоқтату туралы 
шешім қабылдау қа жет. Сондай-ақ ол 
қала лық және аудан дық ауруханалар жүкті 
әйелдерді ультра дыбыстық зерттеуден �ту 
үшін к�пбейінді облыстық аурухананың 
перинаталдық орталығына уақытылы жол-
даудың маңызы на тоқталды. Себебі Ақ-
қайың Қы зыл жар, Мағжан Жұмабаев, 
Тайынша, Есіл, Шал ақын, Мамлют ау-

дандарында және Петропавл қаласындағы 
№2 және №3 емханаларда шараналардың 
дерттері уақытылы немесе мүлдем анық-
тал мағаны тіркелген. 

Қолда бар мәлімет бойынша, мұнда 
диагностикалаудың осы түрінен бүгінде 
жүкті әйелдердің тек 78 пайызы ғана �теді 
екен. Қалғандарының таңдауы  жекемен-
шік кабинеттер немесе к�ршілес Ресейдің 
клиникалары. Перинаталдық орталық 
директоры Елена Калюжнаяның айтуын-
ша, жекеменшік кабинеттердің барлығы 
бірдей сараптамалық УДЗ-аппараттары-
мен қамтылмаған. Ал перинаталдық 
орталықта осындай 4 аппарат бар екен. 
Бірақ УДЗ жасайтын дәрігер тапшы.  

 «Жүкті әйелдерді жекеменшік каби-
неттер �здеріне бұрып әкетеді. Біз осы 
мәселе министрлік деңгейінде шешілуі 
тиіс екенін к�терген болатынбыз. Нәти-
жесінде, �тінішіміз орындалды: бұдан 
былай перинаталдық скрининг жүргізетін 
УДЗ дәрігерлерінің тиісті сертификаты 
болы керек. Ана мен бала ұлттық орта-
лығында ондай сертификатқа ие болу оңай 
емес», – деді Елена Станиславовна. 

Оның айтуынша, бүгінде облыстық 
перинаталдық орталықта астаналық орта-
лықтан оқып келген екі дәрігер жұмыс 
іс тейді. Енді тағы екі дәрігер болса, орта-
лық перинаталдық скринингті толығымен 
�з мойнына алуға әзір. Былтыр тамызда 
перинаталдық орталықта генетикалық 
FISH-зертхана ашылыпты. Содан бері 70-

тен астам әйел осындай диагностикадан 
�ткен екен. 

«Олардың 14-інің бойында генетикалық 
ауру бар екені анықталып, жыл соңына 
дейін 12-сінің жүктілігі тоқтатылды. Был-
тыр біз 1100 консультациялық комиссия 
�ткізіп, 70 генетикалық және басқа да 
ақауларды анықтадық. 33 әйелдің жүктілігі 
тоқтатылды. Хирургиялық жолмен емдеу-
ге болатын шараналар айы-күні жеткен 
кезде Ана мен бала ұлттық орталығына 
жолданып, сол жерде туа сала ота жасалды. 
Дегенмен жүргізіліп жатқан жұмыс әлі де 
жеткіліксіз: туа біткен жүрек ақауы бар 
алты нәрестеден айырылып қалдық. 
Мәселен, Мағжан Жұмабаев ауданынан 
бір әйел Нұр-Сұлтанға барып босануы 
керек еді. Бірақ коронавирус дертіне 
шалдыққандықтан, орталық оны қабыл-
дамады. Бізге телемедицина арқылы ақыл-
кеңес бергенімен, нәрестенің �мірін 
сақтап қала алмадық», – деді Елена Ка-
люжная. 

«АУРУ АНАДАН 
АУРУ БАЛА ТУАДЫ»

Перинаталдық орталық директорының 
айтуынша, бойында қандай да бір дерті бар 
әйелдердің жүктілігі к�п қиындық туғы-
зады. «Денсаулығы дімкәс жүкті әйелдер 
– бүгінгі күннің ең к�кейкесті мәселесі. 
Бала к�термес бұрын әйелдер дайындалуы 
керек. Біздің келіншектер аяғы ауырлаған 
соң ғана емделе бастайды. Уақытынан 
бұрын салмағы 800 грамм бала туғаннан 
кейін барлық күш-жігерімізді, қаржы-
мызды сол нәрестенің �мірін сақтап қалуға 
жұмсаймыз. Ауру анадан ауру бала туады», 
– деді Елена Станиславовна.

Нұрлан Жақыпов балаларға медицина-
лық к�мек к�рсетуде Денсаулық сақтау 
министрлігінің бұйрығымен бекітілген 
педиатриялық к�мек к�рсетуді ұйымдас-
тыру стандарты қатаң сақталуы керегіне 
тоқталғанына қарағанда, �з білгенінше 
емдейтіндер де бар сыңайлы.

«Үйдегі �лім-жітімге жол бермеу үшін 
дереу бақылауды қамтамасыз ету қажет. 
Барлық алғашқы медициналық-санитар-
лық к�мек ұйымдарында патронаж қызме-
тінің жұмысы жандандырылуы, оның жұ-
мы сына тиісінше күнделікті бақылау жа-
салуы керек.  Патронаж неше рет қатынады, 
қызмет к�рсету сапасы қандай  – бәрін 
бақылау қажет.», – деді Нұрлан Жақыпов.  

Облыстық денсаулық сақтау басқарма-
сының басшысы Нұрлан Айманов уча-
скелік қызмет пен тар бейінді мамандардың 
жұмысында кемшілік бар екенін мойын-

дады. «Былтыр он оқиға бойынша, соның 
ішінде бала �лімі де бар,  аудандарға барып, 
медициналық кеңес �ткіздік. Соның ба-
рысында жұмыста к�птеген кемшіліктер 
бар екені анықталды. Сол кемшіліктердің 
к�бі әлі күнге дейін түзелмеген. Бұған ең 
алдымен қызметкердің жауапкершілігінің 
т�мендігі мен бас дәрігерлер тарапынан 
бақылаудың жоқтығы себеп. Ал облыстық 
балалар ауруханасы тарапынан курация 
жасау мен үйлестіру жұмыстары тиісінше 
жүргізілмейді. Бұған кадр тап шылығы кері 
әсерін тигізіп отыр. К�птеген жылдар бойы 
кадр тапшылығы �те т�мен қарқынмен 
шешілуде. Яғни облыстық балалар ауру-
ханасының дәрігерлері ағым дағы жағдайға 
ғана жұмыс істейді. Сон дықтан бұл мекеме 
кадр мәселесін шешумен белсендірек ай-
налысуы керек», – деді Нұрлан Бақ-
дәулетұлы.  

Жалпы, облыстық Денсаулық сақтау 
басқармасының б�лім басшысы Еркебұлан 
Баязитовтың айтуынша, облысқа 285 
дәрігер жетіспейді. Былтыр �ңірге жолда-
ма бойынша келуі тиіс болған 99 дәрігердің 
49-ы ғана келіпті. 

Облыс әкімінің орынбасары Тимур 
Сұлтанғазиев  ана мен бала �лімі бойынша 
�ңірдегі бір де бір медициналық ұйымның 
к�рсеткіші жақсармағанын сынға алды. 
«Бұл к�рсеткіш не бұрынғы деңгейде қал-
ған, немесе арта түскен. Бұл – облыстың 
жүйелі проблемасы», – дейді �ңір басшы-
сының орынбасары. 

Жуырда ана �лімін жасырмақ болған 
солтүстікқазақстандық дәрігерлердің 
әрекеті жаға ұстатты. 34 жастағы к�пбалалы 
Wйгерім Қазезова облыстық ауруханада 
қайтыс болғаннан кейін оның құжаттары 
қолдан жасалып, марқұм болған «науқас» 
аудандық ауруханаға «ауыстырылған». 
Тіпті, �з аяғымен келгені, сонда емделгені, 
консилиум болғаны туралы жазбалар бар. 
Шын мәнісінде тамыз айында жерленген 
оның �лімін дәрігерлер бір айдан соң ғана 
жариялағанын бүгінде тәуелсіз тексеріс 
анықтап отыр. Дәрігерлер ана �лімін жа-
сырып, бұл жағдайды ковидпен байланы-
стырыпты. Тексеріс аяқталған соң іс мете-
риалдары құқық қорғау органдарына 
тапсырылмақ. 

Облыстық Денсаулық сақтау басқарма-
сының мәліметінше, былтыр жыл бойына 
5 ана �лімі тіркелсе, биыл жыл басталмай 
жатып 2 ана қайтыс болыпты. 

Роза Ш�КЕН,
Солтүстік Қазақстан облысы

Сәби өліміне не себеп?

Өскеменнің тұрғындары неге өкпелі?
Міне, бір ай�а жуытады, �ндірісті 

ала %скеменні� т�р�ындары ж�йтки 
соан желге зар болып отыр. Желді� 
жо�ынан алада к�н сайын олайсыз 
метео жа�дай (
МЖ) жарияланып, 
ша*ар т�р�ындарыны� тама�ы ышып, 
бас ауруы жиілеген.

БІР ЖЫЛДА 54 МЫҢ ТОННА ЗИЯНДЫ 
ҚАЛДЫҚ АУАҒА ШЫҚҚАН 

Күн сайын деп бекерге айтып отырғанымыз 
жоқ, облыстық Экология департаментінің 
мәліметінше, тек жыл басынан бері, яғни, бір 
жарым айға жуық уақыттың ішінде қалада 25 
ҚМЖ тіркелген. Ал былтыр бір жылда осын-
дай 42 факті есепке алыныпты.

?скеменнің ауасын қадағалаумен айналы-
сатын «Қазгидромет» республикалық мемле-
кеттік кәсіпорнының облыстық филиалы 
қызметкерлерінің айтуынша, жай күндері де, 
ҚМЖ болған күндері де ауаға қалқыма б�л-
шектер (шаң), күкірт диоксиді, күкіртті суте-
гі, к�міртегі оксиді, азот диоксиді, фенол, 
фторлы сутек, хлор, хлорлы сутек, формаль-
дегид, күкірт қышқылы, күшәннің анық-
талмаған қосындысы, бензапирен секілді 
зиянды заттар ауаға шығады.

Экология департаментінің деректеріне 
сүйенсек, ?скемендегі ауаға шығарылатын 
қалдықтың жалпы к�лемі 164 369 тонна. Оның 
90 031 тоннасы (56,7 %) авто к�ліктерге, 54 548 
тоннасы (34,3 %) кәсіп орындарға, 14 100 тон-
насы тұрмыстық пеш терге (8,8 %), 5 690 тон-
насы шағын және орта кәсіпкерлік нысанда-
рына (0,2 %) тиесілі. 2021 жылы қаладағы 
барлық кәсіпорындардан ауаға 54 мың тонна-
дан астам шығарынды б�лінген.

?скемендіктер жалпақ тілде «НМУ» (не-
благоприятное метео-условие) деп айтыла-
тын, шаһарды шаңғытып, мұнарланып, 
тұманданатын күндері не істеу керектігін 
біршама біледі. Шаһар тұрғындары «Мұндай 
күндері далада аз жүру керек. Wсіресе, бала-
шаға мен үлкен кісілерді сыртқа шығармаған 
ж�н» десе, тағы бірі «Мұндай күндері сүт ішу 
керек, аздап, қасықтап ащы судан алып 
жүргеннің артығы жоқ» деп жатады. Қысқасы, 
ел арасында осындай әзіл-шыны аралас 
әңгіме к�п. Ал облыстық Санитариялық- 
эпидемиологиялық бақылау департаменті 
мамандары ҚМЖ күндері балаларды бала-
бақша ларда серуенге шығармауға, мектептер-
де далада денешынықтыру сабақтарын �т-
кізбеуге, үйдің терезелері мен желдеткіштерін 
жабуға, қайнатылған, тазартылған немесе 
газсыз сілтілі минералды суларды ішуге, ас 
содасының шамалы ерітіндісімен ауыз қуы-
сын жиі шаюға, витаминді сусындарды, ш�п-
тердің қайнатпасын, табиғи шырындарды 
тұ тынуға, балалардың тамақтану рационында 
сүт �німдері, ірімшік пен еттің к�п болуы 
ж�нінде кеңес береді.  

ЕЛУІНШІ ЖЫЛДАРДАҒЫ 
ЕСКІ ЦЕХТАР �ЛІ ДЕ БАР

Дәл қазіргі уақытта қала тұрғын дарын 
ҚМЖ-дан қалай сақтану мәселесі емес, 
«Шаһардағы газдан қашан құтыламыз? 
Қаладағы кәсіпорындар тұрғындарды қашанға 
дейін улай береді? Бұған тыйым бола ма, бол-
май ма?» деген сауалдар к�бірек мазалап 
жүргені рас. Облыстық Экология департамен-
ті 9 ақпанда тұрғындар к�кейіндегі осындай 
сұрақтарға жауап беру мақсатында арнайы 

брифинг �ткізді. Оған қаланы ластаушы кә-
сіп орындардың �кілдері онлайн режимде 
қатысты. ?ңірдегі ірі �ндіріс орындарының 
бірі «Қазцинк» ЖШС-ның бас экологі Қазтай 
Тәкеевтің айтуынша, кәсіпорын «Жасыл 
Қазақстан» бағдарламасы аясында 2025 жылға 
дейін эмиссияларды 20 пайызға дейін азайту-
ды жоспарлап отыр. «Біздің компанияда 4 
күкірт қышқылы құрылғысы бар. Оның үшеуі 
– ?скеменде, біреуі – Риддерде. Олардың 
әрқайсысына қосымша тазалау құрылғысын 
қоймақ ойымыз бар. Біз ең әуелі �ткен ғасыр-
дың 50-жылдарынан бері жұмыс істеп тұрған 
ескі күкірт қышқылы цехының құрылғысын 
ауыстыруды жоспарлап отырмыз», – деді ол.

Ал қаланы ластаушы тағы бір кәсіпорын 
?скемен жылу электр орталығының бас эко-
логі Марина Стрельцова алдағы уақытта жаңа 
қазандық салып, Еуропа елдеріндегідей жаңа 
технологияларды қолдануды жоспарлап 
отырғандарын тілге тиек етті. Еуропа демекші, 
жылу орталығы автоматтандырылған мони-
торинг жүйесін енгізу мақсатында Финляндия 
мен Германиядан тазарту құрылғыларын 
алдырғанымен, орнату кезінде мәселелер 
туындағанын да жасырмады. «Себебі олар 
газға негізделген. Біз әлі күнге дейін к�мір 
жағамыз», – деді кәсіпорын �кілі.

Айтпақшы, осыдан екі жыл бұрын шама-
сында, нақты айтсақ, 2019 жылдың желтоқсан 
айында ?скеменді дәл қазіргідей к�к түтін 
басып, қала тұрғындары дабыл қаққанда Эко-
логия, геология және табиғи ресурстар мини-
стрлігі Экологиялық реттеу және бақылау 
комитетінің т�рағасы Зұлфұхар Жолдасов 
қа ла ға арнайы келген болатын. «Қалада қо-
лай сыз метео жағдай болған кезде кәсіп орын-
дар �ндіріс к�лемін азайтуы керек. Экология 
министрлігіне ауа сапасы к�рсеткіштері сағат 
сайын беріліп отырмайтындықтан, бұл 
мәселені бақылауда ұстау мүмкін емес. Бар 
үмітіміз – алдағы жылдары қабылданатын 
жаңа Экологиялық кодексте. Жаңа заң бірін-
ші санатқа жататын барлық �ндірістік 
кәсіпорындарға (?скемен қаласында олардың 
саны – 28) автоматтандырылған мониторинг 
жүйесін енгізуді міндеттейді. Соның нәти-
жесінде экологтер зауыт жұмыстарын онлайн 
режимінде бақылап қана қоймай, ауаға 
б�лінген зиянды заттар к�рсеткішін де к�ре 
алатын болады» деген еді. Экологиялық ко-
декс қабылдануы қабылданғанымен, авто-

маттандырылған мониторинг жүйесі �ңірдегі 
кәсіпорындарға тек 2023 жылдың қаңтарынан 
бастап енгізілмек. Демек, әлі күтуге тура ке-
леді. 

Д�РІГЕРЛЕР НЕ ДЕЙДІ?
ҚМЖ күндері қала тұрғындарында түсінік-

сіз ж�тел пайда болып, тамақтары қышып, 
бастары ауыратынын жоғарыда айттық. 
Облыстық Экология департаменті �кілдері 
шаһардағы дәрігерлер бұл мәселеге дұрыс 
к�ңіл б�лмей жүргеніне қынжылысын білдір-
ді. «Бізге тұрғындар жиі шағымданады. Бірақ 
қаламыздағы дәрігерлер «тамақтың қышуына, 
бастың ауруына ауаның ластығы кінәлі» деп 
нақты диагноз қойған жоқ. Меніңше, 
?скемендегі газдан кейбір тұрғын дар дың 
ауырып қалатынын мойындап, аурулар тізімі-
не енгізетін кез жеткен секілді. Газдан тамағы 
ауырып барғандарға ОРВИ деп жалпылама 
диагноз қояды біздің дәрігерлер. Осы мәсе-
лені, яғни қаладағы лас ауа райынан тұрғын-
дардың сырқаттануын аурулар тізіміне енгізу-
ді біз облыстық Денсаулық сақтау басқарма-
сына ұсындық», – дейді аталған департаменттің 
басшысы Данияр Wлиев.

Біз осы мәселеге орай облыстық Денсаулық 
сақтау басқармасының баспас�з қызметіне 
хабарластық, бірақ тиісті жауап ала алмадық. 
Ал �ңірімізге белгілі дәрігер, ?скемендегі 
«Ана мен бала орталығының» бұрынғы дирек-
торы Рая Рахимова департаменттің ұсынысын 
қолдайтынын жеткізді. «Қазір дәрігерлер 
бірінші кезекте коронавирусқа к�ңіл б�леді 
де, сол бойынша сараптама жасайды. Бірақ 
ештеңе таппайтын жағдайлар �те к�п. Тұмау 
деп қарастырамыз, бірақ тұмаудың белгілерін 
таппаймыз. «Дәрігерлер диагноз қоймай жа-
тыр» деп бізді де кінәлауға болмас. Диагноз 
қою оңай шаруа емес. Ол үшін әуелі кешенді 
диагностикалық зерттеулер қажет. Біз қазір 
кез келген ?скеменнің тұрғынына зерттеу 
жасай алмаймыз. Қай жылы екені есімде жоқ, 
осыдан үш-т�рт жыл бұрын ?скеменнің ауасы 
ең лас деген аудандарында тұратын 5 жасқа 
дейінгі балалардың шаштары мен тырнақ-
тарынан үлгі алып, зерттеу жүргізгенбіз. 
Осындай зерттеулерді қайта қолға алып, бір 
шешімге келетін уақыт жетті деп ойлаймын»,  
– дейді дәрігер.   

Азамат ҚАСЫМ,
Шығыс Қазақстан облысы  

(Басы 1-бетте)

БҰЛ – БІРІНШІ ЖАҒДАЙ ЕМЕС
2021 жылы да Шашубай кенті  

тұрғындарын экологиялық жағдай 
алаңдатқан болатын. Сол уақытта 
кент маңындағы бұрынғы «КазЗо-
лото» кәсіпорны аумағында қорға-
сын зауытын салу туралы шешім 
тұрғындарды дүрліктірген еді.Ша-
шубай кентінің сол уақыттағы әкімі 
Даниал Исбеков қоғамдық резонанс 
тудырған кәріз жүйесі ертеректе 
«Балқашбалық» ЖШС-ның мен-
шігіне �тіп кеткен деп айтқан бола-
тын. Ал зауыт салуға бекінген алма-
тылық кәсіпкер бос тұрған аумақты 
сатып алып, тиісті орындардан 
рұқсат қағаздарын да алып қойған. 

Экс-әкім Шашубай кентіне 
қарасты 7,5 шақырым к�лемінде 
кәріз жүйесі бар екенін, сол үшін 
халық ақы т�леп отырғанын да 
айтқан. Қарызына байланысты 
станса электр к�зінен ажыратыл-
ғанда кәріз суы «Тұздык�л» атанған 
к�лге қарай ағады екен. Ал электр 
жүйесі «Ақтоғайэнерго» мекемесіне 
қарайды. «Казэнергоцентр» ЖШС 
т�лем ақшасын жинап алушы меке-
ме ретінде қызмет етіп келеді. 
Тұрғындар электр  желілеріне ешбір 
ж�ндеу жұмысы жүргізілмегенін 
айтқан еді.  

Содан бері біршама уақыт �тті. 
Бәрі дұрысталды дегенде тағы осын-
дай дау туып тұр.

ІРІ К�СІПОРЫНДАР ДА 
ЗИЯНДЫ ҚАЛДЫҚТАР 

АҒЫЗЫП ЖАТЫР
2021 жылы Экология, геология 

және табиғи ресурстар министрлігі 
Балқаш к�лінің мырыш, никель, 
марганецпен ластана бастағанын 
хабарлаған еді. Бұған оның жаға-
лауына жақын орналасқан тау-кен 
�ндірісі кәсіпорындары ықпал етіп 
жатыр. Бертіс және Тораңғалық 
шығанақтары барынша к�п ластан-
ған. 

Нақтылап айтсақ, Балқаш к�лі 
мен оның маңындағы аймақтардың 
экологиялық жүйесіне осындағы 
кәсіпорындар мен Сарышаған 
әскери полигонын пайдаланудың 

техногендік қызметі де зиянын 
тигізді. К�лдің солтүстік аймағын 
ластандырушы ең үлкен к�з Балқаш 
кен-металлургия комбинаты. Ком-
бинат зауыттары мен қосалқы 
�ндірістік буындары ондаған жыл-
дар бойы к�лге ластанған, тазалан-
баған ағын суын жіберіп келеді. 
Балқаш к�лінің солтүстік жағалауы-
ның  ауасын БКМК к�п жыл бойы 
�зінің күкіртті  ангидридімен 
ластайды. Бұл қазір ғана туындап 
отырған мәселе емес. Ол Балқаш 
комбинатындағы ауаны қорғау 
жұмысының тиімсіз жүргізілуінің 
салдары.

«Балқаш к�лі жыл бойына тек 
Іле �зенімен ғана 23 мың тонна 
жеңіл органикалық заттармен, 8 
мың тоннадай минералды азотпен, 
5 мың тонна фтормен, 2 мың тонна 
темірмен, 1,5 мың тонна бормен, 0,7 
мың тонна броммен, 70 тонна ми-
нералды фосформен, 60 тонна 
пропанамидпен, 3,4 тонна дихлора-
нилин сынды улы заттармен ласта-
нады. Мұнымен қоса Балқаш к�ліне 
металлургия комбинаты су шығын-
дыларын, улы заттардың қоспасын 
жіберуде», – деп дабыл қағады эко-
логтер.  

Мәліметтерге қарасақ, �ткен 
ғасырдың соңғы онжылдығының 
алғашқы жартысында комбинат 
т�ккен �ндірістік қалдық к�лемі 
жылына орта есеппен 280-320 мың 
тонна болған. К�л түбінде 76 тонна 
мыс, 68 тонна мырыш, 66 тонна 
қорғасын тұнбасы жатыр екен. Ал 
қазір мұнда қанша қалдық жи нал-
ғаны мен оның адамға қаншалықты 
зиян екенін экологтер тексеруі ке-
рек. Кеш болып қалмаса болғаны...

�дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

Тағы бір кәсіпорын 
көлді ластай бастады
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Спортшы допинг 
күдігіне ілінді

Бейжі�дегі Олимпиада ойындарында ша��ымен 10 
ша�ырым�а классикалы� әдіспен жарысудан әйелдер ара-
сында�ы дода ая�талды.

Бұл бәсекеге Қазақстан атынан Валерия Тюленева, Ксения Шалы-
гина, Ангелина Шурыга және Надежда Степашкина қатысқан болатын. 

Жарыс нәтижесі бойынша Ангелина Шурыга 52-ші, Ксения Шалы-
гина 53-ші, Надежда Степашкина 57-ші, Валерия Тюленева 59-орын 
алды. 

Олимпиада чемпионы атағын норвегиялық Тереза Йохауг иеленді. 
Күміс жүлдені Керту Нискассен (Финляндия), қоланы Криста Парма-
коски (Финляндия) еншіледі.  

А.ЖАСАНҰЛЫ

Он шақырымдық 
жарыста бақ сынады

Бейжі�де �тіп жат�ан �ыс-
�ы Олимпиада ойындарында 
ал�аш�ы о� допинг-сынама 
табылды. 

Халықаралық допинг тестілеу 
агенттігінің (ITA) мәліметінше, 
ирандық тау шаңғышы Хуссейн 
Савех-Шемшакидің тесті оң 
нәтиже к=рсеткен. Спортшының 
допинг сынамасынан дегидро-
метил-тестостерон метаболиттері 
табылған. 

36 жастағы шаңғышы Олим-
пиада ойындарының ашылу сал-
танатында Иран құрамасынан ту 
ұстап шыққан болатын. Қазір 
Хуссейн жарысқа қатысудан 
уақыт ша шеттетілді. 

Айта кетейік, танымал спорт-
шылардың бірі Савех-Шемшаки 
2010 жылы Ванкувердегі және 2014 
жылы Сочидегі Олимпиада ойын-
дарына қатысқан. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

�ыс�ы Олимпиада�а 100-ге жуы� 
мемлекет �атыс�анымен,  оларды� 
к�пшілігіне ж!лде б"йыра бермейді. 
#зірге Бейжі� Олимпиадасында б!гінге 
дейін 20-дан астам елді� �кілдері 
же�імпаздар �атарынан к�рінді. Олар-
ды� арасында жас спортшылар да бар. 
%кінішке �арай, б"л сапта әзірге �аза�-
станды�тар жо�. 

Абылайхан ЖҰМАШ

ҚАЗАҚСТАН ЖАС МОГУЛШЫЛАРҒА 
СЕНІМ АРТТЫ

Жүлде алмаса да, алғаш рет Бейжің бәсе-
кесінде бағын сынап  жатқан жас спортшы-
ларымыз жетерлік. Олардың басым б=лігі 
могулшылар. Ұлттық олимпиада комитетінің 
таратқан ақпаратында, 19 спортшы үшін бұл 
алғашқы Олимпиада екені хабарланды. 
Жалпы, құрамадағы ең жас спортшының жасы 
16-да болса, ең үлкені 35-те. 

Eлемдік додаға барған ең жас спортшымыз 
– әйелдер арасында фристайл-могулдан сынға 
түскен 16 жастағы Анастасия Городко. Бірінші 
кезеңде ең жас қатысушымыз қателік істеп 
мәреге жете алмады. Ал екінші ірік теу кезеңін-
де жоғары деңгейде =нер к=рсетті. Жарыс 
қорытындысы бойынша ол 67.47 балл жинап, 
11-орынға тұрақтады. Дегенмен бұл нәтиже 
дүбірлі доданың финалына шығуға жеткілікті 
болмады. 

Фристайл-могулдан 17 жастағы қазақ-
стандық Олеся Граур да жас =рендердің бірі.  
Jкінішке қарай, жүлдеге таласа алмады. Олеся 
57,18 ұпай нәтижесімен 23-орынға тұрақтады. 
Аталған спорт түрінен Қазақстанның әйелдер 
құрамасы сапындағы үздік к=рсеткіш 20 
жастағы Аяулым Eміреноваға тиесілі. Барлық 
элементтерді сәтті орындаған жерлесіміз 66,82 
ұпай нәтижесімен 16-орыннан к=рінген 
болатын. 

Тау шаңғысы бойынша еліміздің намысын 
қорғаған жалғыз қатысушымыз Александра 
Тройцкая да әлемдік жарыста =нер к=рсеткен 
жас саңлақтарымыздың қатарында. 18 жастағы 
қаршадай қыз 9 ақпанда Бейжіңдегі Олим-
пиада ойындарында әйелдер арасында тау 

шаңғысы жарысына қатысты. Қазақстандық 
атлет бірінші әрекетінде-ақ жарыстан шығып 
қалды. 

М@НЕРЛЕП СЫРҒАНАУ ҮЗДІКТЕРІ 
ЕНДІ ҚАЙТПЕК? 

РОК сапында Бейжіңге келген 18 қатысу-
шының тоғызы 2001 жылғылар және одан кіші 
жастағы спортшылар. Мәнерлеп сырғанаушы 
Камила Валиева – 15 жастағы РОК құрама-
сының ең жас мүшесі. Ал фристайлшы 
Александра Глазкованың Камиладан бір ай 
ғана үлкендігі бар. Қалған жас спортшылардың 

к=пшілігі мәнерлеп сырғанау спортының 
=кілдері. Олардың жас шамалары қарайлас. 
Қыздардан Александра Трусова мен Анна 
Щербакова – 17-жаста, Марк Кондратюк, 
Андрей Мозалёв, Евгении Семененко 18 
жастағы жеткіншектер. Аталған спортшы-
лардың жас та болса мәнерлеп сырғанау 
спортында к=п-к=рім жетістікке жеткенін 
айта кеткен ж=н. Халықаралық дәрежедегі 
спорт шеберлері Еуропа, әлем бірінші-
ліктерінде, ішкі чемпионатта, Ресей кубогында 
және =зге де халықаралық турнирлерде жүлде 
алған. Жас таланттардың ендігі мақсаты  
Бейжің т=рінде жүлде алу болатын. 

Сол мақтаулы мәнерлеп сырғанаушылар-
дың басы дауға қалды. Күні кеше Ресей 
құрамасында сынға түскен Камила Валиева-
ның желтоқсанда тапсырған допинг тест 
сынамасынан күмәнді препараттар табылды. 
Қазір ХОК пен Халықаралық коньки одағы 
мәселені бүге-шүгесіне дейін зерттеп, жан-
жақты тексеру амалдарын жүргізіп жатыр. 
Аталған спорт түрінен әлемдік додаларда 
алғашқы орындарды бермей жүрген саңлақ-
тардың тағдыры енді қыл үстінде тұр. Ресей 
құрамасы командалық жарыста алған алты-
нынан айырылуы мүмкін. Халықаралық 
олимпиада комитеті медаль тапсыру рәсімін 
кейінге қалдырды. Командалық сайыста 

бірін ші орын алған ресейлік мәнерлеп сыр-
ғанаушы Камила уақытша жарыстардан шет-
тетіліп, жекелей сындағы бәсекеге қатыс-
пайтын болды. Қазір команда мүшелері осы 
жағдайға алаңдап, мәселенің оңынан ше-
шілуін тілеп отыр.  

ОЛИМПИАДАДА КHЗГЕ ТҮСКЕН 
HРЕНДЕР 

Биыл бірінші Олимпиадасына қатысқан 
19 жастағы ресейлік фристайлшы Анастасия 
Смирнова үшін Бейжің ерекше есте қалатын 
болды. Фристайл могулдан сынға түскен Ре-

сей дің т=рт дүркін чемпионы жарыс қо-
рытындысы бойынша үздік үштікті түйіндеп, 
Бейжің Олимпиадасының қола жүлдегері 
атанды. Бұл сында австралиялық Джакар 
Энтони алтын, америкалық Джелин Кауф 
күміс медальді мойнына тақты. 

Бейжіңде 1 500 метрге конькимен жүгіру-
ден ерлер арасында жарыс жолына шығып, 
қола жүлдені еншісіне байлаған оңтүстік 
кореялық Ким Мин Сок та құрамасындағы 
жас спортшылардың бірі. Алайда 2000 жылғы 
Кимнің бұл екінші Олимпиадасы. Ол – 2018 
жыл ғы Қысқы Олимпиада ойындарының 
командалық есепте күміс жүлдегері, 1 500 
метрге жүгіруден =ткен қысқы Олимпиаданың 
екі дүркін қола жүлдегері. 8 жасынан бастап 
осы спорт түрімен айналысқан кореялық 
азаматтың бір басына жетерлік жетістігі бар. 
Айталық, 2016 жылы Лиллехаммерде =ткен 
жас=спірімдер арасындағы қысқы Олимпиада 
ойындарында 1 500 метрге жүгіруде және 
масс-стартта, 2017 жылы Саппоро қаласында 
=ткен қысқы Азия ойындарында 1 500 метрге 
жүгіруде және командалық жарыста алтын 
медальді жеңіп алды. 2018 жылы Пхенчхандағы 
қысқы Олимпиада ойындарында Ким Мин 
Сок 1 500 метр қашықтықта қола жүлдегер 
атанды. Кореялық спортшы 22 жасында 
Олимпия ойындарында жүлдегерлер қатарына 
еніп, 2022 жылды да сәтті бастады. 

Хоккейден Словакия құрамасының 2004 
жылғы шабуылшысы Юрай Славковский 
алғашқы ойынында мергендігімен к=зге түсіп, 
к=пшілікті үздік ойынымен баурап алды. 
Бейжіңдегі «Ұлттық» стадионында хоккейден 
ерлер арасындағы Олимпиадалық турнирдің 
топтық кезеңіндегі маңдайалды матчында 
Финляндия қақпасына бірінші болып шайба 
салды. Осылайша, Финляндия лигасында 
=нер к=рсететін TПС командасының ойын-
шысы спорт мамандарының назарын =зіне 
аударды. Скауттар 17 жастағы жас шабуылшы-
ның алдағы ойындарда да =нерін жіті бақылап, 
назарда ұстамақ. Спортшының Бейжің 
Олимпиадасынан соң үздік чемпионатта =нер 
к=рсетуге мүмкіндігі арта түсетіні де айтылып 
жатыр. Айта кетейік, Юрайдың командасы 
С тобында Швеция, Латвия, Финляндия 
құрама ларымен бір топта ойнайды. 

Біз атап =ткен саңлақтар Бейжің Олим-
пиадасында бақ сынап жатқан жас =рендердің 
бір парасы ғана. Алдағы уақытта олардың 
қатары толығып, кейбіреулерін жүлдеге қол 
созған үздіктердің қатарынан к=ріп қалуымыз 
әбден мүмкін. 

Спортшыларды Мәдениет және спорт 
министрлігінің =кілдері мен жанкүйерлер 
қарсы алды. 

– Спорт – бақ пен бап қатар жүретін сала. 
Т=рт жылда бір келетін дүбірлі додада бар 
күштеріңізді салып, жігерлеріңізді к=рсет-
тіңіздер. Біз сіздерді қашанда қолдауға дайын-
быз. Жарқын жеңістеріңіздің әлі де алда 
екеніне сеніміміз мол, – деді ҚР МСМ Спорт 
және дене шынықтыру істері комитеті 
т=рағасының орынбасары Айгүл Бектенова. 

Естеріңізге сала кетейік, байрақты 
бәсекеде фристайл-могулда ұлттық құрама 
сапында алты спортшы ел намысын қорғады. 
Олардың қатарында Юлия Галышева мен 
Дмитрий Рейхерд финалға жолдама алып, 
Юлия он бірінші, ал Дмитрий сегізінші 
орынға жайғасты. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Могулшылар елге оралды
Елорданы� халы�аралы� әуежайына Бейжі�де �тіп жат�ан �ыс�ы Олимпиада�а 

�атысушылар – фристайл-могулдан �аза�стан "лтты� �"рамасы "шып келді.

�лемдік додаға барған ең жас спортшымыз – әйелдер 
ара сында фристайл-могулдан сынға түскен 16 жастағы 
Анастасия Городко. Бірінші кезеңде ең жас қатысушымыз 
қателік істеп мәреге жете алмады. Ал екінші ірік теу 
кезеңінде жоғары деңгейде $нер к$рсетті.
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–  Б ұ ғ а н  д е й і н  Қ а л и б е к 
Қуаныш баев атындағы мемлекет-
тік академиялық қазақ музыкалық 
драма театрының директоры қыз-
метін атқарып келген Ернар Жұ-
матаев қызметінен босатылып, 
орнына еліміздің бірқатар беделді 
театрында басшылық қызмет ат-
қарған Айболат Жаудыр тағайын-
далды, – деп хабарлады Абаев. 

Ол сондай-ақ Ернар Жұма-
таевқа Қаллеки театрын басқару-
дағы елеулі еңбегі үшін алғыс айт-
ты. 

Айта кетейік, Қалибек Қуа-
ныш баев атындағы театрдың 
шымыл дығы 1991 жылы 15 қара-
шада Ғабит Мүсіреповтің «Ақан 
Сері – Ақтоқты» трагедиясымен 
ашылды. 2011 жылы 14 желтоқсанда 
театр ұжымына мемлекеттік ака-
демиялық театр мәртебесі берілді. 
Ернар Жұматаев театр директоры 
қызметін 2020 жылдан бастап 
атқарды. 

@білмансұр ЖАСАН

Н"р-С"лтан �аласында�ы �алибек �уанышбаев атында�ы 
драма театрды� директоры �ызметіне Айболат Жаудыр 
та�айындалды. Б"л туралы театр�а бар�ан Мәдениет және 
спорт министрі Дәурен Абаев хабарлады. 

Театр басшысы ауысты 
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